
сряда 22 ноември 2023 година/33 брой 226 (9317)

EUR:
1.95583

GBP:
2.23969

USD:
1.78533

CHF:
2.02195

10oC

Левият
вестник

МаксиМални

1 лв.

48

а
к

ц
е

н
т

кратък дъжд

София

няколко ДУМИ

Андрей ПАнтев
в „Мъдрецът 
от дунАвА”
По Бнт 1

цените зА Пренос нА ток се вдигАт

Стр. 3 Стр. 7 Стр. 8-9

Стр. 5Стр. 4

р
а

з
х

о
д

и

с
в

я
т

Ч
е

т
и

в
о

Електроенергийната ни система се задъхва от бума на ВЕИ. Ако 
не се вземат мерки, може да се наложи ограничаване на производ-
ството на електрическа енергия, предупредиха от ЕСО.

нАд 600 000 евро
ПохАрчили ПАртиите
зА реклАМА 
във ФейсБук

На кого 
е МВР?

Н

Ина МИХАЙЛОВА

124 000 
МлАдежи 
нито рАБотят, 
нито учАт

хусите  
с условия  
зА освоБождАвАне
нА кАПитАните ни

трАгикоМедиятА 
„велик е нАшият 
войник”

БСП ще подкрепи създаването на анкетна комисия 
за полицейското насилие на протеста срещу БФС

сглобката да си ходи
а кого е МвР?
От няколко дни сглобкаджиите 

си прехвърлят темата като горещ 
картоф. този бил предложил ми-
нистъра, онзи искал да кадрува в 
министерството, третият щял да 
каже кой кой е, ама като не е на пре-
миерския пост.

кажете си, бе, хора!
нали искахте МвР да е “ваше” по 

оня запис, дето не щете и да го чува-
те? не щете, ама по него тичкате.

сдадохте МвР срещу какво? За-
менихте го за едно електронно уп-
равление, ама и там се изложихте. 
както сте тръгнали, ще разплетете 
докрай и без това оредялата плетка 
на договорките ви. 

кирил Петков “изплю” камъчето. 
Министърът на вътрешните работи 
калин стоянов бил експерт на ГеРБ, 
те го предложили. Затуй Борисов го 
брани - ако стоянов си отиде, да си 
ходи и Денков. А МвР-шефът защо 
чак вчера се сети да размаха пръст, 
че главният секретар носи отговор-
ност за оперативната работа? Чий е 
той? “Отличниците” кирил Петков 
и Атанас Атанасов да кажат. А през 
цялото време ДПс неистово брани 
калин стоянов...

същите авери, в същите договор-
ки. и познатите схеми.

МвР е на Модела.
нищо не се е променило и не се 

променя.
играта продължава, а Моделът се 

прегрупира. Прав е сарафов, ама... 
и излизане от малкото цилин-

дърче няма. Хамстерът бяга ли бяга, 
а той се върти ли върти.

и всичко отива по дяволите.

“сглобката да си ходи. 
това, което става между ки-
рил Петков и министъра на въ-
трешните работи, е нечувано 
и невиждано в новата ни по-
литическа история. Партията, 
която държи мандата на пра-
вителството, иска оставката 
на министър от това правител-
ство, а той казва: “не, няма да 
я дам”. Защото другата част от 
сглобката стои зад него. това 
е дъното във всяко отношение 

на политиката.” това заяви ли-
дерът на БсП корнелия нино-
ва на брифинг. 

“но случващото се вчера 
е и още едно доказателство за 
думите ни от началото на този 
кабинет до ден днешен - тези 
хора се събраха единствено за 
разпределяне на порции, на 
власт и на пари.”

нинова заяви позицията 
на БсП, че министърът на въ-
трешните работи трябва да си 

подаде оставката.
“твърденията - аз съм по-

литическо лице и оперативна-
та работа се води от друг, вече 
не работят. тук, освен поли-
тическа, трябва да се носи и 
морална отговорност, и този 
човек трябва да си тръгне”, 
посочи тя. 

социалистите ще подкре-
пят с гласовете си създава-
нето на анкетна комисия за 
установяване на фактите по 

случая с протеста. 
“През 2020 г., когато имаше 

подобни случаи на побой вър-
ху протестиращи граждани до 
колоните на Мс, парламентът 
прие да има анкетна комисия. 
тогава всички гласувахме еди-
нодушно. тази анкетна коми-
сия работи 2 месеца, установи 
фактите и приключи с доклад, 
който беше внесен в парламен-
та”, припомни нинова. 

снимка бта

в кадър

Златните момичета на българския шахмат Антоанета Стефанова, Нургюл Салимова, Виктория Радева 
и Белослава Кръстева, които заедно с Гергана Пейчева спечелиха отборната европейска титла, 
се прибраха в България. Грандиозният им успех е първи в историята на този спорт. 
На шампионата в Будва, Черна гора, българките бяха единственият отбор без загуба

Стр. 3

Корнелия нинова:
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Обява

ПОКАНА
Българският антифашистки съюз  

и Българският антифашистки научен институт 
Ви канят на 23.11.2023 г. (четвъртък)  

от 10:00 часа в зала 604  
на ул. „Позитано“ № 20  

на конференция на тема:  
„Фашизъм, неофашизъм и нашето време“.

на вчерашното заседание 
на Тристранката всички, ос-
вен Асоциацията на индус-
триалния капитал в България 
(АИКБ), подкрепиха или из-
разиха принципна подкрепа за 
проекта на Закон за бюджет на 
нЗоК за 2024 г. системата се 
нуждае от конкретен план за 
развитие, който да е обезпечен 
с конкретни реформи, комен-
тира добрин Иванов от АИКБ. 

въпреки че БсК потвърж-
дава принципната си подкрепа 
на проекта, от работодателска-
та организация са категорични, 
че с него не се променя фило-
софията от предходните годи-
ни, не се създават условия за 
подобряване на качеството на 
здравното обслужване. Липс-
ват политики за  подобряване 

на достъпа и качеството на ме-
дицинското обслужване, а раз-
ходите за сметка на пациенти-
те непрекъснато се увеличават 
и стават непосилни за голяма 
част от населението. Липсват 
и политики за преодоляване 
на критичното състоянието на 
общинските болници. според 
БсК положително е намаля-
ването на разходите за бол-
ниците от 50,8% за 2021 г. на 
заложените 46,8% (при средно 
около 30% в ес), увеличаване-
то на парите за извънболнична 
помощ от 11,2% за 2021 г. на 
14,8% (при 26-28% в ес). 

двата синдиката принцип-
но подкрепиха проекта. 

КТ “Подкрепа” настоява да 
се увеличат парите за персонал 
с 14,9 млн. лв., вместо с 5,1 

млн.лв, пише в становището 
на синдиката. от там са катего-
рични, че трябва да бъде овла-
дян обезпокоителният ръст на 
дефицита в системата, като се 
направи задълбочен анализ на 
разпределението, ефективност-
та и качеството на разходите и 
се приложи засилен постоянен 
контрол на изразходването на 
средствата.

според министъра на здра-
веопазването Христо Хинков 
параметрите на бюджета по-
казват, че се увеличава броят 
на неосигурените, за които 
държавата поема все повече 
ангажименти.

социалните партньори не 
дадоха единодушна подкрепа 
за проектобюджета на държав-
ното обществено осигуряване 

(доо) за 2024 г. 
от АИКБ се въздържаха 

с аргумента, че е необходима 
пенсионна реформа след ши-
роко обществено обсъждане. 
По думите на добрин Иванов 
трябва да се обсъди и постигне 
широко съгласие за увеличава-
не на пенсионната възраст, но 
и за увеличаване на тежестта 
на втория стълб.

от БсК принципно подкре-
пиха проекта, а от БТПП заяви-
ха, че не се взима под внима-
ние становището на бизнеса, че 
формулата за минималната за-
плата е грешна. въпреки това, 
подкрепиха проекта.

Както и по-рано писа 
дУмА, от КнсБ настояват за 
повишение на обезщетенията 
за безработица.  второто усло-

вие, за да подкрепят от синди-
ката този бюджет е свързано с 
мярката да бъде ограничен пе-
риодът, в който предприятията 
могат да декларират дължи-
мост на осигуровките без ефек-
тивно да ги внасят. 

от КТ “Подкрепа” също не 
подкрепиха проекта. 

според министъра на труда 
и социалната политика Иванка 
Шалапатова проектобюджетът 
на доо гарантира търсения ба-
ланс. Тя се похвали за пореден 
път с увеличението на пенсии-
те от 1 юли с 11%. дУмА при-
помня, че тази индексация е  
задължителна по закон и тя ще 
доведе до “колосалния ръст” от 
57,53 лв. на парите на хората, 
които в момента се справят ми-
нималните 523,04 лв. месечно.

Конституционалистът проф. 
Пламен Киров допусна в столич-
ния общински съвет да се стигне 
до председател на ротация. Той 
коментира особената ситуация 
с невъзможността да се избере 
председател вече на две заседания. 
според него ще се намери решение 
най-вероятно по примера на парла-
мента. “единственото устойчиво 
нещо при нас е, че ротираме криза 
след криза, така че всичко е в реда 
на нещата”, подчерта проф. Киров.

Той обясни, че реално сос има 
възможност да работи много дълго 
председател. Уредбата в Закона за 
местното управление и местната 
администрация не е съвсем добра и 
не предвижда екстремни ситуации 
като невъзможност да се избере 

председател на сос, смята проф. 
Пламен Киров. То    й е на мнение, 
че няма да се стигне до предсрочни 
общински избори. 

Председателят на БсП в со-
фия и водач на групата на социа-
листите в сос Иван Таков изрази 
надежда, че в съвета най-накрая ще 
се появи малко мъдрост и полити-
ческа зрялост, за да бъде избран 
председател. според него проблем 
са подходът и политиките, а не ли-
чността на бъдещия председател. 
“от седмица слушам, че БсП била 
ключът и катинарът за решаване 
на проблема. Това не е вярно. в 
сос има две политически групи, 
които постоянно се провъзгласяват 
за евроатлантически и с еднакви 
ценности. Защо те не могат да на-

мерят сечение и да изберат предсе-
дател?”, попита Таков.

За трети път Борис Бонев ще 
бъде издигнат за председател на 
столичния общински съвет ПП-
дБ-сс, заяви общинският съвет-
ник от коалицията Андрей Зограф-
ски. 

“Решението определено е в 
първата политическа сила и тя 
трябва да намери формулата, за 
да се реши конкретния казус. ние 
ще участваме в разговорите и ще 
говорим по политики, ще търсим 
допирни точки. Личността трябва 
да е на заден план. въпросът е този 
председател какви политики ще 
предприеме”, уточни еньо савов, 
общински съветник от мК “БсП 
за България”.

Снимка БТа

За деня на християнското семейства, за Богородица и как тя бива въведена в храма, разказаха пред 
ученици от музея в Кърджали. Поводът бе вчерашния празничен 21 ноември – въведение на Пресвета 
Богородица, а идеята – да се разкажа на децата за празника, за неговата същност и значение

Социалните партньори  
се разминаха за бюджетите  
за догодина
министерствата се хвалят с ръст на парите, синдикатите - недоволни, бизнесът чака реформи 

Експерт очаква ротационен председател на СОС

ГеорГи ГеорГиев,  
кмет на нови пазар от БСп:

Погрижихме се 
бързо за хората след 
ураганния вятър

Успяхме ефективно да 
отстраним щетите след 
бедствието, причинено 
от ураганния вятър, заяви 
кметът на община нови 
пазар Георги Георгиев от 
БсП в тв интервю. По ду-
мите му към този момент 
над 90% от хората имат 
ток и вода. възстановени 
са и доставките по магази-
ните.

“Лошите метеорологични условия от 18 ноември 
наложиха обявяването на бедствено положение в об-
щината. силната буря беше съборила стълбове, да-
лекопроводи и нарушила ключови елементи от елек-
трическата инфраструктура. на заседанието, което 
свикахме на следващия ден, създадохме една добра 
организация, която ефективно отстрани щетите след 
бедствието. осигурихме алтернативни източници на 
електричество, помогнахме на бедстващите хора”, 
каза Георгиев. Той призна, че не са били подготвени за 
такова събитие, но общината и институциите са имали 
добра организация и адекватна реакция.

Георгиев обяви, че от вчера децата са се завърнали 
в класните стаи и са продължили с учебните са заня-
тия. в някои села на общината обаче учебният процес 
все още не е възстановен. 
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605 801 евро са похарчили партии-
те за политическа реклама във Фейсбук 
по време на местния вот. най-много за 
реклама на своите кандидати в соци-
алната медия са отделили от ПП-дб – 
271 783 евро. следват представителите 
на герб-сдс с 105 567 евро и партия 
сбор, която е похарчила 65 126 евро. 
най-малко - 8641 евро е похарчила 
бсП. Това сочи анализ на иниститута 
за развитие на публичната среда

от данните става ясно, че политиче-
ската реклама в социалните мрежи е все 
по-използвана в предизборните кампа-
нии у нас. някои партии и кандидати 
отделят значителни средства за рекла-
ма във Фейсбук, почти съизмерими с 
разходите за отразяване в телевизиите 
с национален обхват. Комуникиране-
то на посланията в социалната мрежа 
дава по-голям шанс за малките партии 
и новите кандидати, които нямат дос-
татъчен ресурс за платени материали в 

традиционните медии. Фейсбук е и ле-
сен и ефективен канал за предаване на 
посланията към избирателите. 

Установяването на окончателните 
суми, вложени за политическа реклама 
в социалната мрежа е все още силно за-
труднено, въпреки въведените в послед-
ните години правила за повишена про-
зрачност. много кандидати финансират 
от свое име постовете си във Фейсбук 
без да е възможно да се установи пар-
тията/коалицията, която ги е издигнала. 
има и случаи на партийни активисти, 
които не са участвали в местните избо-
ри, но спонсорират реклами за кампа-
ниите на кандидати по места. 

информация за окончателните раз-
ходи на участниците в местните избори 
ще бъдат получена, когато бъдат пуб-
ликувани отчетите им от кампанията. 
в тях обаче също няма отделна графа, 
в която да бъдат отчитани средствата за 
реклама в социални медии.

Кирил Петков се опитвал 
да кадрува в мВР

над 600 хил. евро похарчили 
партиите за реклама във Фейсбук 

в министерството. оперативното ръко-
водство на службите е на главния секра-
тар, няколко пъти повтори стоянов.

Той се разграничи от полицаите, 
превишили правата си по време на про-
теста срещу бФс, каза, че не толерира 
такъв вид поведение и че всеки полицай, 
който си е превишил правомощията, ще 
понесе дисциплинарна или наказателна 
отговорност. стоянов беше категори-
чен, че не вижда проблем да продължи 

да е министър. 
По-късно беше свикано извънредно 

заседание на Комисията по вътрешна 
сигурност и обществен ред за изслуш-
ване на министъра на вътрешните ра-
боти, на главния секретар на мвр и на 
шефовете на спецслужбите във връзка с 
осъществената охранителна дейност на 
заявения мирен протест срещу ръковод-
ството на бФс, проведен на 16 ноември 
2023 г. 

съпредседателят на ПП-дб Кирил 
Петков се опитвал да кадрува в мвр, 
заяви вчера вътрешният министър Ка-
лин стоянов по време на грандиозен 
скандал, разразил се между двамата в 
тв студио. “имаше много телефонни 
разговори, в които той се опитваше 
да се намесва в дейността и кадровата 
политика на мвр - кой служител на 
какъв ръководен пост да сложим, и да 
не махам някои от директорите, които 
исках да уволня”, твърди стоянов. 

разкритието ядоса Петков, който 
започна да обяснява подробно как е из-
брал именно стоянов за шеф на мвр. 
При съставянето на правителството за 
мвр са търсили човек, който да не е 
политически обвързан, а да е неутра-
лен. от герб са предложили няколко 
кандидати, които ПП-дб са отхвърли-
ли. герб също са отхвърлили кандида-
ти на ПП-дб. в крайна сметка Калин 
стоянов бил подаден от герб като 
експертна фигура, която Петков приел, 
след като провел интервю с него. 

стоянов изведнъж решил да сменя 
17 шефове на областни дирекции на 
полицията. “отидох да говоря с него, 
защото исках да разбера дали изборът 

е на базата на това да има честни избо-
ри и дали тази чистка е с професионал-
на насока”, оправда се Петков. 

стоянов обаче го уличи в лъжа. 
“срещата между мен и Кирил Петков 
не е била една - те бяха няколко в мвр. 
освен срещите, имаше и множество те-
лефонни разговори, в които той се опит-
ваше да се налага и да ми влияе. имаше 
разговори за назначаване на служители 
на ръководни постове, както и убеж-
даване да не се уволняват директори”, 
обясни стоянов.

Петков на няколко  пъти директно 
обвини лидера на герб бойко борисов в 
лъжа. освен за това кой е предложил Ка-
лин стоянов, борисов излъгал и че един 
от зам.- министрите в мвр е назначен 
само защото е бил бодигард на Петков. 

стоянов призна, че е имал срещи с 
делян Пеевски и бойко борисов, но те 
били в кулоарите на парламента. и се 
опита да насочи атаката към главния 
секретар на мвр Живко Колев, който е 
лично назначение на ПП и който незнай-
но защо остана извън скандала около 
полицейското насилие по време на про-
теста срещу бФс, въпреки че той е на 
най-високата професионална длъжност 

Изслушват днес Калин Стоянов и шефовете на 
спецслужбите в комисията по вътрешна сигурност

Сглобката да си ходи
От стр. 1

“герб, вие тогава 
гласувахте за такава 
комисия, Тома биков 
беше вашият представи-
тел. Какво е различното 
сега? Криете ли нещо?”, 
попита нинова. Тя е 
категорична, че бсП е 
последователна и прин-
ципна в тези отношения. 
“не ни интересува кои е 
управлявал тогава и кой 
сега. има си принципи в 
живота и в политиката. 
и тогава, и сега гласува-

ме за такава комисия, ис-
каме истината и фактите, 
искаме да не се посяга 
върху мирни хора”, под-
черта нинова.

“Караха се за това 
чий списък от фирми 
да вземе парите от Пла-
на за възстановяване и 
устойчивост, караха се 
как да разпарчатосат 
“лукойл” и да си го раз-
пределят. Караха се за 
бюджета - на кого и на 
какви фирми да се да-
дат парите от бюджета. 
днес се скараха и кой 

да овладява и да ползва 
мвр - не по същността 
на работа на мвр, а за 
партийни цели или пък 
за натиск върху опонен-
ти. виждате поредица 
от доказателства, които 
потвърждават думите 
ни. всеки ден вредни и 
вече опасни за държава-
та”, коментира лидерът 
на социалистите.

нинова се обър-
на към всички парла-
ментарно представени 
партии, посочвайки, че 
днес има вот на недове-
рие и това е прекрасна 
възможност да се сложи 
край на тази мъка - мъка 
за тях и катастрофа за 

държавата и за българ-
ския народ. “гласувайте 
за вота на недоверие и 
да си ходи тази сглобка, 
да се нормализира об-
становката в страната и 
да погледнем с някаква 
перспектива напред”, 
призова тя.

нинова е категорич-
на, че бсП осъжда всич-

ки вандалски постъпки 
като унижощаване на 
общинска собственост, 
нападение над полицаи. 

“Тези хора от про-
теста, които направиха 
това, трябва да понесат 
наказателна отговор-
ност, защото част от тези 
действия са престъпле-
ния по нК”, посочи тя.

“в бсП осъждаме 
онези действия на поли-
цията, с които посегна-
ха и биха журналисти и 
мирни граждани, спокой-
но вечеряли в ресторан-
тите със семействата си. 
За това също трябва да 
има последствия и да се 
носи отговорност”, под-
черта лидерът на бсП.
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около 124 000 млади хора 
у нас нито учат, нито работят, 
стана ясно по време на фору-
ма “Политики и инициативи 
за младежка заетост в бълга-
рия: предизвикателства и по-
соки”. според експерти обаче 
няма достатъчно изследвания 
какви точно са причините за 
тези данни, но възможните са 
ниско образование, неграмот-
ност, липса на умения, които 
работодателите търсят, или в 
съвременните форми на труд и 

заетост, които не са регламен-
тирани законодателно. отчита 
се като причина и недоверието 
на младите към институциите. 
в сравнение с българите над 
40-годишна възраст, по мла-
дите хора като цяло изпитват 
по-високи нива на неактив-
ност на пазара на труда.

българите на възраст 25-29 
г., които нито работят, нито 
учат (25+ NEETs), са често пре-
небрегвана група в социалната 
политика на българия, показ-

ват данни на неправителстве-
ни организации. наблюдава се 
по-висок дял на неработещите 
и неучещите жени, отколкото 
на мъже. съществен е делът 
на NEETs сред някои малцин-
ствени групи като ромите. 

През 2022 г. например 
19,9% от всички младежи 
между 25 и 29 години са били 
в категорията на неучещи и не-
работещи, в сравнение с 8,3% 
от младите между 15 и 19 го-
дини и 17% от тези между 20 

и 24 години.
в различни доклади се 

отчита, че това поколение за-
почва своя професионален път 
непосредствено след иконо-
мическата криза през 2008 г. 
и е изправено пред неяснота и 
несигурност по отношение на 
работата и социалното си бла-
гополучие. Това прави много 
младежи по-често  икономи-
чески неактивни или те заемат 
несигурни работни места, по-
сочиха организаторите на фо-

рума. Те отчетоха и пропуски 
в кариерното ориентиране на 
младите хора в българия и на-
рушената връзка между обра-
зованието и пазара на труда. 

По данни на други неправи-
телствени организации число-
то на неактивните млади хора е 
още по-голямо и достига до 183 
000. Те разчитат  семействата 
им да ги издържат и затова не 
попадат в графата бедни, тъй 
като месечната им издръжка е 
между 400 и 3000 лева.

електронните ре-
цепти за диабет няма 
да спрат износа на ин-
сулин, заяви доц. д-р 
малина Петкова - ен-
докринолог в болница 
“лозенец” в радиоин-

тервю. По думите й на 
всеки 10 секунди по 
двама души се разбо-
ляват от диабет, а един 
умира от усложнения-
та на болестта.

според доц. д-р 

Петкова при търсене 
и изписване на инсу-
лин по елекронен път 
е ощетен единствено 
пациентът. Тя настоя 
нЗоК да направи ана-
лиз колко инсулин е 

необходим за българ-
ските пациенти.

Продължава търсе-
нето на “оземпик” от 
хора, които не са с ди-
абет, подчерта доц. д-р 
Петкова. Тя препоръча 

фирмите могат да про-
изведат такивма коли-
чества инсулин, колко-
то е необходим.

За да няма усложне-
ния при диабет трябва 
да се следи  регулира-

нето на кръвната глю-
коза, кръвното наля-
гане, дислепидемията, 
контрол над хранене-
то, редовни прегледи и 
обучение, препоръчва 
ендокринологът.

местната власт в 
Пловдив е изпуснал па-
рите за изграждането на 
нови училища по Плана 
за възстановяване и ус-
тойчивост. Така е про-
валено построяването на 
нов корпус на матема-
тическата гимназия, съ-
общи вчера министърът 
на образованието проф. 
галин Цоков.

 По плана беше пред-

видено да се изградят по 
две училища в четири 
града в страната - со-
фия, варна, бургас и 
Пловдив.

“софия, варна и бур-
гас успяха да представят 
успешно проектите си  и 
там започна строител-
ство на нови училища. 
Пловдив не успя да се 
включи в тази подкрепа 
и не усвои средствата”, 

поясни Цоков. Той до-
пълни, че сега се правят 
опити Пловдив да бъде 
компенсиран по някакъв 
начин.

“едва ли обаче това 
ще стане, тъй като и ев-
ропейската комисия е 
известена”, уточни Цо-
ков. в момента матема-
тическата гимназия дели 
една сграда с оУ “дра-
ган манчов”.

двама души са загинали при по-
жари. мъж на 72 години е починал в 
пламъците, лумнали в къща в бяла 
слатина. огън е изпепели лек автомо-
бил, паркиран в частен имот в балчик. 
в колата бил мъж на 71 години, който 
е починал. 

общо 80 пожара са загасени в стра-
ната през последното денонощие, съ-
общихаот главна дирекция „Пожарна 
безопасност и защита на населението“. 
екипите на пожарната са реагирали на 
176 сигнала за произшествия.

с материални щети са 16 от пожа-
рите за изминалите 24 часа. девет от 
тях са в жилищни сгради. без нанесени 
материални щети са 64 пожара.

извършени са 88 спасителни дей-
ности и помощни операции, от които 
45 са битови или промишлени инци-
денти, като паднали дървета, камъни и 
предмети и др.          

Снимка БТа 

Учениците от Професионалната гимназия по аграрно стопанство в Добрич се запознаха с празника 
Въведение Богородично и дариха на трапезарията към храм “Света Троица” хранителни продукти

Местната власт в Пловдив 
изпуснала парите за нова 
Математическа гимназия

Двама души 
загинаха 
при пожари

Ендокринолог:

Електронните рецепти за диабет няма да спрат износа на инсулин

124 000 младежи 
нито работят, нито учат
ниско образование, липса на умения и недоверие към институциите 
са част от причините за липсата на активност при младите хора

можете да се абонирате в: 
„Български пощи“ АД 
до 15 декември 2023 г., 
„Доби прес“ ЕООД 
до 28 декември 2023 г., 
в редакцията на вестник 
ДУМА до 20 декември 2023 г.

Каталожен номер: 289

3 месеца - 2,10 лв.

АбонАМЕнт

6 месеца - 4,20 лв.

12 месеца - 8,40 лв.

2024
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няма съмнение, че цените, 
които се заплащат за пренос и 
разпределение, ще бъдат увели-
чени. Това каза председателят 
на комисията за енергийно и 
водно регулиране (кевр) иван 
иванов по време на кръгла маса 
в софия, посветена на развити-
ето на електроенергийните мре-
жи и мрежовите услуги. 

По думите му цените за 
пренос и разпределение ще 
бъдат увеличени, защото през 
последните години има рязко 
повишаване на инфлацията и 
регулаторът ще се съобрази с 
това. според иванов обаче това 
не може да покрие повишените 
разходи на мрежовите услуги в 
размера, в който трябва да бъдат 

осъществени. вторият начин 
за финансиране за развитие на 
мрежите е чрез европейските 
фондове.

иванов посочи, че трябва 
да се изградят системи за съх-
ранение на енергия. освен това 
трябва да се подобри управле-
нието на потреблението на елек-
троенергия, което изисква пряко 
участие на потребителите и на-
личие на интелигентни измер-
вателни уреди. мрежата трябва 
да се оптимизира и да стане все 
по-децентрализирана, декарбо-
низирана и дигитализирана.

Председателят на кевр 
добави, че проблемът за разви-
тието на мрежите не е само в 
България. По думите му изслед-

ванията са показали, че до 2040 
година в света трябва да се удвои 
дължината на електропреносни-
те и електроразпределителните 
мрежи, което означава, че тряб-
ва да се изградят 8 млн. км нови 
мрежи в европа. 

“Това идва да ни покаже, че 
проблемът не е само български”, 
заяви иванов.

“Централи може да бъдат 
спирани при превес на произ-
водството над потреблението на 
ток и невъзможност енергията да 
бъде съхранявана”,  прогнозира 
ангелин Цачев, изпълнителен 
директор на електроенергийния 
системен оператор (есо). 

Шефът на есо даде пример 
с април, когато товарът на сис-

темата обикновено е най-нисък 
- 3500 мегавата, а се разполага 
с 1 блок на аеЦ “козлодуй” от 
1000 мегавата, 3000 мегавата 
възобновяеми източници, между 
300 и 500 мегавата на топлофи-
кациите, чийто ток задължител-
но се изкупува плюс блоковете 
на двата американски теца в ма-
ришкия басейн, които имат дъл-
госрочни договори, това означа-
ва товар от 5800-6000 метавата. 

“кажете ми къде отиват ос-
таналите 2000-2500 мегавата”, 
попита той.

За година и половина към 
системата са присъединени 1700 
мегавата, с които работещите со-
лари в страната стават над 3000 
мегавата. много малко страни в 

европа имали такъв ръст на при-
съединяване на мощности към 
мрежите, поясни той. 

“ако стоим и чакаме, загу-
бите за нас ще бъдат огромни”, 
изтъкна той. 

Затова спешно трябва да се 
развият проекти за проекти за 
съхранение на енергия, но не 
само на батерии. Цачев препо-
ръча да се развият системи за 
съхранение на енергия от ин-
дустриално значение като на-
пример помпено-акумулиращи 
водноелектрически централи 
(ПавеЦ). 

“Трябва да бъдат изградени 
енергийни коридори, за да може 
енергията да бъде търгувана”, 
препоръча той.

европейската комисия съобщи, че ще 
удължи с шест месеца разхлабването на 
правилата за предоставяне на държавна по-
мощ, за да продължи отпускането на енер-
гийни помощи. Правителствата ще могат да 
предоставят на домакинствата и на бизнеса 
средства, за да компенсират високите цени 
на енергията до края на юни 2024 г., стана 
ясно в понеделник вечерта, месец преди 
обявеното през март изтичане на мярката в 
края на годината. изпълнителният орган на 
ес улесни правилата си за държавна помощ 
през март миналата година, след като хиля-
ди компании бяха засегнати от войната в 
Украйна, заявявайки, че по-лесният режим 
ще приключи през декември тази година. 

в началото на ноември комисията обя-
ви, че предвижда удължение само до края 
на март, но сега добави още три месеца, 
след като се сдобила с “обратната инфор-
мация, получена от държавите членки”. 

“Това ще позволи на държавите членки, 
когато е необходимо, да разширят своите 
схеми за подпомагане и да гарантират, че 
компаниите, които все още са засегнати от 
кризата, няма да бъдат отрязани от необхо-
димата подкрепа през предстоящия зимен 
отоплителен период”, се казва в изявление 

на комисията. 
Промените обхващат компенсация за 

високите цени на енергията, но също така и 
някои по-широки аспекти, като таваните на 
помощта са увеличени за селското стопан-
ство, рибарството и други сектори. Така зе-
меделците ще могат да получат от хазната 
до 280 хил. евро, а всички останали области 
до 2,25 млн. евро.

разширените правила няма да се при-
лагат за подкрепа на ликвидността като 
държавни гаранции и субсидирани заеми и 
мерки, насочени към подпомагане на нама-
ляването на търсенето на електроенергия.

идеята за удължаване на енергийните 
помощи не се харесва на много европейски 
държави, особено в източната част на кон-
тинента, тъй като те не разполагат с пропор-
ционални на големите икономики свободни 
държавни средства, за да отпускат сравни-
ми помощи. Така богатите държави могат 
да подпомагат по-съществено финансово 
своите фирми, докато по-бедните не могат 
да го правят, а това задълбочава различията 
в ес.Полша, Чехия, балтийските държави 
настояха за по-бързо връщане към пазар-
ните механизми, но нямат достатъчно мно-
зинство, за да наложат волята си.

Франция, подкрепяна от саЩ, 
планира спиране на частното финан-
сиране за базирани на въглища елек-
троцентрали. очаква се предложение-
то да дойде по време на климатичната 
конференция на оон, съобщиха три 
независими източника, запознати с 
обсъжданията, пред "ройтерс".

Планът, който е бил съобщен на 
индия по-рано този месец, ще за-
дълбочи разделенията на срещата на 
върха COP28 в дубай, която ще се 
проведе от 30 ноември до 12 декем-
ври, като индия и китай се противо-
поставят на всеки опит за блокиране 
на строителството на въглищни елек-
троцентрали за техните гладни за 
енергия икономики.

държавният министър на развити-
ето на Франция Хрисула Захаропулу е 
съобщил на индийското правителство 
за плана, наречен "нова политика за 
изключване на въглища", обхващащ 
частни финансови институции и за-
страхователни компании, са казали 
двама индийски служители.

източник в европа, запознат с 
плана, каза, че целта е да се спре част-

ното финансиране за въглищна енер-
гия и че това ще е основен приоритет 
за френския президент еманюел ма-
крон по време на COP28, разглеждан 
като решаваща възможност за ускоря-
ване на действията за ограничаване на 
глобалното затопляне.

Предложението предвижда орга-
низацията за икономическо сътрудни-
чество и развитие (оиср) да определи 
стандарти за излизане от въглищата за 
частни финансови фирми, чието фи-
нансиране може да бъде проследено 
от регулатори, рейтингови агенции и 
неправителствени организации, каза-
ха двамата индийски служители.

саЩ, европейският съюз и ка-
нада, наред с други, търсят начин да 
ускорят постепенното премахване на 
въглищата, което те цитират като "за-
плаха номер едно" за целите в облас-
тта на климата.

около 490 гигавата нов въглищен 
капацитет, приблизително равен на 
една пета от съществуващия глобален 
капацитет, е планиран или в процес 
на изграждане, най-вече в индия и 
китай, казаха служители.

Иван Иванов: 

При повече електроенергия от потребяваната може 
и да се спират централи, прогнозира шефът на ЕСО Иван Иванов

Брюксел удължава 
енергийните помощи до лятото

САЩ и Франция искат да забранят 
финансирането на нови ТЕЦ-ове

апартаментите в софия поскъпнаха 
до средна цена от 1545 евро за кв. метър, 
показват данни на компания за недви-
жими имоти. За последните три години 
цените на жилищата в столицата са на-
раснали с близо 40 на сто. сред причи-
ните за това е голямото търсене на имо-
ти и поскъпването на строителството в 
резултат на повишаването на цените на 
материалите и на разходите за труд.

средната цена на купените през на-
стоящата година апартаменти в софия е 
нараснала до 132 800 евро при 115 500 
евро през 2022 г. Това показва, че па-
зарната активност се е изместила към 
по-големи апартаменти на фона на пре-
обладаващите покупки на двустайни жи-
лища през миналата година. основната 
причина за това е, че в момента повечето 
купувачи избират дом за семейството 

си. докато през миналата година пре-
обладаваха сделките с цел инвестиция 
и предпазване на спестените пари от 
високата инфлация. когато човек купу-
ва дом за семейството си, предпочита да 
има повече стаи. но при покупка с цел 
инвестиция двустайните апартаменти са 
по-изгодни, защото за тях по-лесно може 
да бъде намерен наемател, а цените им 
са по-ниски.

апартаментите продължават да пос-
къпват заради инфлацията. наред с това 
тази година се увеличава и предлагането 
на жилища за продажба, което води до 
балансиране на пазара, коментират бро-
кери. През миналата година имотите, 
които излизаха на пазара, не можеха да 
задоволят нарасналото търсене, което 
доведе до значително покачване на це-
ните.

Жилищата в София са поскъпнали с 40 % за три години

Цените за пренос на ток 
ще бъдат увеличени
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Финансовото министерство публику-
ва за обществено обсъждане нов законо-
проект за БнБ. Той е едно от условията за 
приемането на България в еврозоната. от 
него става ясно, че ще излезем от валутния 
борд в момента, в който приемем един-
ната европейска валута. служителите на 
централната банка ще бъдат напълно от-
делени от партиите, предвижда проектът. 
Те не могат да бъдат членове на полити-
чески партии, депутати или общински 
съветници, пише в документа. основен 
принцип, залегнал в закона е принципът 
на институционалната независимост. 

на ръководството на централната ни 
банка ще бъде изрично забранено да иска 
или приема каквито и да било указания, 
както от институциите или органите на 
ес, така и от някое правителство на дър-
жава членка или от който и да било друг 
орган. Законова отговорност със съответ-
ните наказания ще носят и институции, 
органи или служби опитват да оказват 
влияние върху онези членове на органите 
на нЦБ за вземане на решения.

Проектозаконът определя нова роля 
на управителя на централната банка - той 
ще ръководи институцията, ще участва в 
определянето на паричната политика на 

европейския съюз и ще я представлява 
както навън, така и пред националните 
органи.

Запазват се  трите основни управле-
ния в банката “емисионно”, “Банково” и 
“Банков надзор”. “емисионно” управле-
ние ще продължи да администрира па-
ричното обращение и резервните активи 
на банката. Подуправителят на това упра-
вление обаче няма да участва при форму-

лирането на паричната политика на еЦБ 
- тази важна функция вече е поверена на 
управителя на БнБ, доколкото той става 
член на Ус на еЦБ.

ключовото управление “Банков над-
зор” запазва функцията си по упражня-
ване на надзор върху банковата система, 
да контролира операторите на платежни 
системи, доставчиците на платежни услу-
ги и издателите на електронни пари, както 

и за предоставянето на спешна подкрепа 
за осигуряване на ликвидност на банки, 
която замества досегашната функция на 
кредитор от последна инстанция. 

драстично затягане на режима за 
класифицирана информация обаче се 
предвижда с новия закон., защото ръко-
водството на централната ни банка вече 
ще има достъп до всички въпроси за 
евробанкнотите и евромонетите, вклю-
чително мерки за защита, ред за предос-
тавяне, транспортиране е обект на регла-
ментация в правото на ес и не може да се 
разглежда като информация на БнБ или 
на България. За да се гарантира, законът 
въвежда строги изисквания към служи-
телите, които ще имат достъп до тази ин-
формация: не може да бъде служител на 
БнБ лице, което е народен представител 
или общински съветник, заема ръководна 
или контролна длъжност на национално 
равнище в политическа партия, едноли-
чен търговец, неограничено отговорен 
съдружник в търговско дружество, упра-
вител, търговски пълномощник, търгов-
ски представител, прокурист, търговски 
посредник, ликвидатор или синдик, член 
на орган на управление или контрол на 
търговско дружество или кооперация. 

Бизнесът предлага държа-
вата да спре да плаща 100% от 
осигуровките на чиновниците. 
Това е посочено в становище 
на Българската стопанска кама-
ра (Бск) по повод проектобю-
джетите за следващата година. 
работодателската организация 

като цяло не одобрява рамката 
на Бюджет 2024 и твърди, че е 
дпроинфлационенУ.

Предложението си за оси-
гуровките на чиновниците биз-
несът прави, “за да е равнопо-
ставен държавният сектор на 
частния” и да се спести “значи-

телен финансов ресурс”, който 
иначе се поема от държавата. 
в момента всичките вноски на 
държавните служители за пен-
сия и безработица, както и за 
здравеопазване, са за сметка на 
държавния бюджет. в частния 
сектор осигуровките са разпре-

делени в съотношение 60/40, 
като по-големият дял е за сметка 
на работодателя. допълнител-
ното финансиране за по-високи 
заплати в обществения сектор 
следва да е обвързано с реформи 
и постигнато по-високо качество 
на публичните услуги", се казва 

в позицията на Бск.
Бск също така не одобрява 

исканото вдигане на максимал-
ния осигурителен доход. спо-
ред плана на асен василев от 1 
януари таванът на осигуровките 
трябва да се вдигне от 3400 на 
3750 лв.

в Германия партиите от упра-
вляващата коалиция решиха да сло-
жат край на данъчните реверанси. 
Така от 1 януари догодина ддс за 
заведенията, намален заради ковид-
кризата на 7%, ще се върне на оби-
чайното си ниво от 19%. в Герма-

ния, както и в България, в момента 
текат преговори за бюджета за 2024 
г. И също като у нас браншът по-
среща на нож премахването на ддс 
облекчението - въпреки че и там то 
не изигра ролята си да удържа кач-

ването на цените.
немските ресторантьори пре-

дупреждават, че връщането на ви-
соката ставка ще доведе до вълна 
от фалити и ръст на безбаротицата. 
Те казват, че ще бъдат тежко уда-
рени от повишаването на ддс в 

съчетание с инфлацията 
и натиска за покачване 
на заплати в сектора. екс-
пертите обаче напомнят, 
че свалянето на ставката 
бе реверанс и “извинение” 
към ресторанти, барове и 
кафенета, които наисти-
на бяха невинни жертви 
за ограниченията заради 
пандемията ковИд-19. 
но сега заведенията се 
пълнят и няма основания 
“ковид-мярката” да се 
продължава.  

Цените в заведенията 
в Германия се повишиха 
значително през послед-
ните две години въпреки 
рязкото сваляне на ддс 
от 19 на 7 процента, отбе-

лязва дПа. По данни на германска-
та Федерална статистическа служба 
“дестатис през октомври “ресторан-
тьорските услуги” са били с около 
20% по-скъпи в сравнение с януари 
2021 г.

министърът на регионалното развитие 
андрей Цеков е направил смяна в ръковод-
ството на агенция “Пътна Инфраструкту-
ра”, което сам обнови преди по-малко от 6 
месеца. Инж. калоян киров, назначен от 
министъра на 8 юни, е освободен, а вместо 
него в тричленния управителен съвет на 
аПИ влиза инж. Йордан вълчев.

новият началник инж. вълчев има над 
22-годишен опит в проектиране на пъ-
тища, мостове и кръстовища в България 
и чужбина, както и 15-годишен опит в 
строителния надзор на големи обекти от 
пътната инфраструктура у нас и зад гра-
ница. работил е по строителния надзор на 
участъци от скоростния път мездра - Бо-

тевград, магистралите “струма”, “Хемус”, 
“Тракия”, Западната дъга на софийския 
околовръстен път, изграждането на сто-
личния парк “възраждане” и др. 

“рокадата на върха на аПИ се осъщест-
вява с цел засилване на експертното нача-
ло и оптимизация на работата”, обясняват 
от министерството. всъщност току-що 
освободеният от Ус на аПИ инж. киров 
бе назначен преди пет месеца и половина 
със същия аргумент. не става ясно дали 
проблемът е, че инж. киров не е отгово-
рил на високите очаквания, или има друга 
причина да бъде сменен. не се разбира и 
кой е номинирал новия член на управата 
на пътната агенция.

само една от 50 сделки 
по време на “Черния пе-
тък” е на най-ниската си 
цена в деня на разпродаж-
бите, според анализ на ми-
налогодишното събитие от 
водеща потребителска гру-
па във великобритания. 
Проучване на подборка от 
оферти на 25 ноември 2022 
г. е установило, че само 2% 
от предлаганите стоки не 
са налични на същата цена 

или по-евтино в рамките 
на шест месеца преди или 
след тази дата.

Потребителите са по-
съветвани да бъдат пред-
пазливи по отношение на 
офертите и да направят 
известно проучване, пре-
ди да се втурнат за големи 
покупки в “Черния петък” 
- ден на отстъпки, станал 
популярен в обединеното 
кралство и в други държави 

през последните години, из-
ползвайки модела от саЩ, 
където той се пада ден след 
деня на благодарността.

анализирани са 208 
сделки миналата година в 
осем големи търговци на 
дребно на стоки за дома 
и техника, включително 
Amazon, Argos и Currys. от 
тези 208 продукта само пет 
са били най-евтини на са-
мия “Черен петък”.

Пишат нов закон за БНБ 
заради еврото
Валутният борд ще падне в деня, в който влезем в еврозоната

Бизнесът иска чиновниците също да плащат осигуровките

Уволниха шефа на пътната агенция 

Проучване развенчава евтините 
оферти на „Черния петък“

Германия връща високия 
ДДС за ресторантите
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Военният министър на САЩ Лойд Остин обяви при срещата в Киев с Володимир Зеленски военна помощ 
от 100 млн. долара. Той заяви пред журналисти, че Съединените щати нямат “вълшебна пръчка” за Украйна 
в конфликта й с Русия. Зеленски каза, че няма да преговаря с Кремъл въпреки тежката ситуация на фронта

Снимки БТА

Перуански археолози откриха 
пет мумии на около 1000 години. 
Телата са на възрастен и четири 
деца. Предстои да се установи 
от кое племе са и защо са били 
мумифицирани 

Будапеща атакува
ЕК и Сорос с плакати 

Парламентарен хаос
в Тирана и Скопие

Хамас и Израел близо
до споразумение
Хусите обявиха политически искания за освобождаване 
на отвлечения кораб с двама българи на борда

Аржентина къса с Москва?

ръководителят на Хамас 
исмаил Хания заяви, че па-
лестинската въоръжена гру-
пировка е близо до споразу-
мение за примирие с израел, 
предадоха медиите. Катарски 
посредници се опитват да до-
говорят сделка между изра-
ел и Хамас за размяна на 50 
заложници срещу тридневно 
прекратяване на огъня, което 
би помогнало за доставките на 
спешна помощ за цивилните в 
Газа. телевизия “ал-джази-
ра” потвърди, че сделката ще 
включва няколкодневно при-
мирие, хуманитарна помощ и 

размяна на заложници срещу 
палестински затворници от 
израелските затвори.

междувременно предста-
вителят на йеменските бун-
товници хуси мохамед али ал 
Хуси разкри кога би било въз-
можно да се говори за отвлече-
ния от тях в неделя в Червено 
море кораб “Галакси Лийдър”. 
това става ясно от публикация 
в близката до хусите агенция 
YтA, предаде Бта.

“ако америка и израел сп-
рат да убиват палестинците в 
Газа и донесат вода, лекарства 
и храна, тогава ще могат да го-

ворят за израелския кораб”, за-
яви в мрежата “екс” ал Хуси. 
“това, което направиха йемен-
ските военноморски сили, е в 
съответствие с принципа на ре-
ципрочност”, добави той. Ко-
рабът и 25-членния му екипаж, 
сред които са и двама българ-
ски капитани, са в йеменското 
пристанище Худейда. 

Светът осъди отвличането 
на товарния кораб. 

“Превземането на мотор-
ния кораб “Галакси Лийдър” 
от хусите в Червено море е 
грубо нарушение на меж-
дународното право”, заяви 

говорителят на държавния 
департамент матю милър. 
“Следим със сериозно безпо-
койство съобщенията”, отбе-
ляза говорител на генералния 
секретар на оон антониу 
Гутериш.

Според първия дипломат 
на еС Жозеп Борел инциден-
тът е “друг тревожен знак за 
риск от разпространение на 
конфликта в целия регион”. 
той подчерта, че създаването 
на независима палестинска 
държава е най-добрият начин 
да се гарантирана сигурнос-
тта на израел.

депутатите от албанската опозиция хвърлиха димки и 
запалиха малък огън, бързо потушен, насред парламента в 
тирана. единствено охраната успя да предотврати сбиване 
между избраниците, спорещи за бюджета за 2024 г.

Лидерът на опозицията Сали Бериша обвини властите, че 
запушват устата на политическите си противници. Премиер-
ът еди рама обвини опонентите си, че “внасят в политиката 
речника и нравите на улицата”. 

След проветряването на 140-местната пленарна зала бю-
джетът бе приет със 73 гласа.

в Скопие заседанието на Скупщината беше спряно, след 
като депутати от “Левицата” започнаха да чупят инвентар и 
хвърляха документи в пленарна зала в опит да спрат проме-
ни в процедурния правилник на парламента.

Управляващата в Унгария партия ФидеС постави в ця-
лата страна билбордове, критикуващи председателя на еК 
Урсула фон дер Лайен и алекс Сорос, син на отдавнашния 
противник на премиера виктор орбан либерален милиардер 
джордж Сорос. на плакатите, агитиращи за изборите за ев-
ропейски парламент следващия юни, пише: “нека не танцу-
ваме по тяхната свирка”.

Кампанията повтаря подобна плакатна война от 2019 
г., когато бяха изобразени тогавашният председател на еК 
Жан-Клод Юнкер и Сорос-баща. 

Говорител на европейската комисия каза, че Фон дер Ла-
йен “изобщо не е била възмутена”, когато е видяла плакати-
те. Същевременно той свърза критиките към Сорос, който е 
евреин, с антисемитизма сред управниците в Будапеща.

Сараево е най-замърсеният 
град след Ню Делхи 

Сараево е третият най-замър-
сен град в света след Ню Делхи в 
Индия и Лахор в Пакистан. Възду-
хът през зимните месеци е вреден за 
хората с астма, белодробни и сър-
дечни заболявания, бременни, деца и 
възрастни, но също така и за здрави 
хора. Препоръчва се да се избягват 
дейности на открито. 

Фицо спря изявленията 
за четири медии

Премиерът на Словакия Роберт 
Фицо обяви, че повече няма да дава 
изявления за четири водещи медии 
в страната. “Докато посочените 
медии не започнат да изпълняват 
своите регламентирани задължения, 
министър-председателят прекратя-
ва общуването си с тях”, гласи раз-
пространеното от правителството 
изявление по електронната поща.

Удариха нидерландски 
лидер с бирена бутилка 

Лидерът на крайнодясната 
нидерландска популистка партия 
“Форум за демокрация” Тиери Боде 
бе ударен по главата с бирена бу-
тилка. Това стана два дни преди 
парламентарните избори в страна-
та. Той е приет за лечение. Постра-
дал е и охранител.

Пожар в бежански 
център в Германия

При пожар в бежански център 
в германската провинция Хесен по-
страдаха петима души. 95 човека са 
евакуирани успешно. Материалните 
щети са за 150 000 евро, а сградата е 
неизползваема. Междувременно малко 
дете загина, а осем души, сред които 
две бебета, са в неизвестност след ко-
рабокрушение с мигранти край южния 
италиански остров Лампедуза.

Байдън се шегува с 
възрастта си

Президентът на САЩ Джо Бай-
дън се пошегува за възрастта си на 
81-вия си рожден ден. Темата не е 
смешна за избирателите, които се 
безпокоят, че е твърде възрастен 
за преизбиране догодина. “Между 
другото, днес е рожденият ми ден... 
Трудно е да ставаш на 60”, каза ше-
говито Байдън на годишната цере-
мония по помилване на пуйки в Белия 
дом преди Деня на благодарността.

Военен самолет падна 
в залив край Хаваите

Американски военен самолет про-
пусна пистата при кацане и падна в 
залив край Хавайските острови. Всич-
ки девет души на борда са невредими.

новоизбраният президент на ар-
жентина - 53-годишният Хавиер ми-
лей, заяви, че ще прекрати отношени-
ята с москва и отхвърли поканата за 
членство в БриКС. Пекин предупреди 
Буенос айрес, че ще допусне “сериоз-
на грешка”, ако се прекратят връзките 
между Китай и аржентина. Кремъл 

обяви, че е взел под внимание пози-
цията спрямо русия на новоизбрания 
президент, но все пак се надява двете 
държави да поддържат здрави връзки

милей каза още, че ще му отнеме 
между 18 и 24 месеца, за да сложи под 
контрол невижданата инфлация в ар-
жентина. новоизбраният президент е 

против абортите, предлага референдум 
по въпроса и не вярва, че хората са от-
говорни за климатичните промени.

венецуелският президент николас 
мадуро твърди, че колегата му въз-
намерява да продължи традицията на 
диктатурите, установени през 70-те го-
дини на миналия век на континента.
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след безброй безсмислени 
реформи в армията ни и вкар-
ването й в наТо измокреният, 
гладен, но велик български вой-
ник, който с “Ура!”и “на нож!” 
покоряваше вражеските височи-
ни и носеше слава на България, 
май остана в историята. десети-
на-петнайсет години по-късно 
войската ни продължава да е 
далеч от обещанията и словоиз-
лиянията на почти всички воен-
ни министри за малка, модерна 
и добре въоръжена армия. Тя е 
в пъти по-слаба от преди про-
мените. и почти прелъстена и 
изоставена... 

Бюджетът едва стига 
за заплати

и надежда това да се промени в 
близко бъдеще не се вижда.

с болка и загриженост за 
настоящето и бъдещето на бъл-
гарската армия БсП внесе вот на 
недоверие към правителството за 
провал в националната ни сигур-
ност и за безнадеждното лошо 
състояние на войската ни.   

За първи път в парламентар-
ната история искането за остав-
ка на властта ще се гласува в три 

дни в две седмици. в петък на-
родните избраници продължиха 
да коват прецеденти, като не съ-
браха кворум и така не можаха 
да продължат с процедурата за 
прегласуване на втория вот на 
недоверие срещу кабинета. Без-
отговорност, правене напук на 
опозицията, безсилие или прес-
тъпно нехайство!?

Каквото и да се случва в пле-
нарната зала досега, то опасно 
много прилича на трагикомич-
но шоу в стил “велик е нашият 
войник”. Трагично, защото фа-
ктите за състоянието на армия-
та ни и на сигурността на дър-
жавата, които бяха изнесени от 
трибуната в нс, са ужасяващи и 
стряскащи. Комично, защото за 
проблемите, които тресат вой-
ската ни се оказаха Ковид, Пу-
тин, войната в Украйна и дори... 
дезинформацията, за която били 
“виновни” БсП и “възражда-
не”.

а всъщност 

падението  
на армията ни 

започна след промените и про-
дължи да се засилва с управле-
нието на всяко следващо пра-
вителство. особено фрапиращо 
беше унищожението на армията 
ни по време на правителствата на 
ГерБ, които не успяха да решат 
проблема със затихващия инте-
рес към военната служба. или 
пък може би не искаха. Затова 
пък нелепите решения продъл-
жават да предизвикват горчиви 
усмивки...

ексвоенният министър Кра-
симир Каракачанов държи приза 
по глупост, когато пусна “теж-

ката артилерия” за набиране 
на войници за армията с шоуто 
“Бъди войник”. По примера на 
тогавашният премиер Бойко Бо-
рисов, който събираше министри 
по паланки и кръстопътища, той 
правеше това по площадите. с 
концерти. и с флашмоб, в който 
главната роля беше отредена на 
“Пустинна котка”, изтъпанчена в 
центъра на населеното място. 

е, по-голяма глупост едва ли 
можеше да се измисли! 

рекламата струваше над 70 
000 лв. и се вихреше в 29 града. 
но това не е беше най-ориги-
налната хрумка на амбициозния 
бивш  министър. Той хвърли в 
ступор българите, като обяви, че 
ще търси войници и по... радио-
то.  мераците му обаче бяха като 
да впрегнеш каруцата пред мага-
рето. и претърпяха пълен крах, 
разбира се.

неоспорим факт е, че млади-
те българи рядко се ориентират 
към военна служба, а причини-
те за това са много - от тежката 
геополитическа обстановка до 
не особено атрактивните за-
плати. Тази тенденция едва ли 
ще се промени скоро, защото 
светът няма да стане изведнъж 

по-спокоен, нито държавата ни 
много по-богата.

в последния доклад, който 
бе приет от парламента в края 
на май, е констатирано, че 31 
декември 2022 г. текущият не-
комплект от военнослужещи 
за министерство на отбраната,  
структурите на пряко подчине-
ние на министъра на отбраната 
и Българската армия е нараснал, 
като достигна 19,7% или около 
6000 души. от тях 

недостигът  
на офицери е 23,4%, 

на офицерски кандидати - 6,5%, 
на  сержанти/старшини - 10,9% и 
на войници/матроси - 24,2 на сто.

със сигурност най-важна-
та причина за това са ниските 
заплати. самите военни се оп-
лакват, че за новобранците, без 
социалните придобивки, трудо-
вото възнаграждение започва 
от 1000-1200 лева, което едва 
ли ще привлече огромен брой 
подготвени кадри. Тази година 
военните получиха 10% увели-
чение на възнагражденията, но 
те са капка в морето. 

ясно е, че представата за ра-

ботата в армията като за спокой-
на държавна служба, със сигурни 
заплати, социални придобивки и 
ранно пенсиониране е оконча-
телно разбита. Това е динамич-
на и отговорна професия, която 
изисква много лични качества 
и непрекъснато обучение. Тя 
трябва да бъде високоплатена, 
за да привлече правилните хора, 
а тези, които искат да бъдат чи-
новници, трябва да се ориенти-
рат към други сектори.

Пред управляващите стои 
сложния въпрос как да намерят 
достатъчно пари, за да направят 
професията “военен” престиж-
на. Защото на този етап с ниски-
те заплати, вехтата техника и ло-
шото планиране е неблагодарна 
в очите на младите хора, когато 
се ориентират професионално. 
и пробутването на клишетата, 
че професията “под пагон” е 
призвание и не трябва да се раз-
чита на високи заплати, вече не 
работи... Когато това се съчетае 
с некомпетентност, национални 
предателства и служене на чуж-
ди и лични интереси от  овлас-
тените да се грижат за войската 
ни, картинката става като от 
филми на ужасите.

Младите българи все по-рядко  
се мотивират да поемат пагона  
в служба на Отечеството

Трагикомедията „Велик  
е нашият войник“

Планираните разходите за отбрана за 2024 
година възлизат на 2,05 на сто  от БВП, става 
ясно от проектобюджета за догодина. Това 
обаче не означава, че всички пари влизат в 
бюджета на МО. Предвидените общи разходи 
за отбрана възлизат на 4,217 млрд. лв. В бю-

джета на МО са заложени 2,657 млрд. лв., а в 
централния бюджет по проектите за модерни-

зация - 1, 233 млрд. лв.
Съгласно класификацията на НАТО  в тези 
2,05% са включени и разходите за  пенсии за 
пенсионираните военнослужещи, намалени 
с отчисленията за  военнослужещите към 
пенсионните фондове, за военните съдилища и 
военни  прокуратури, за издръжка на Постоян-

ната делегация на Република България в  НАТО 
и други. 

Базата за определяне размера на основно-

то месечно възнаграждение за най-ниската 
длъжност на военнослужещите остава 
380 лв. В бюджета на МО за персонал 
са разчетени 1, 680 069 млрд. лв. при 
общо 2, 129 194 млрд. лв. за текущи 
разходи. В тазгодишния бюджет 
на МО за персонал има около 200 
млн. лв. по-малко.
Базовата заплата е 380 лв. от 2009 
г. насам. Тогава, обаче, минимална-

та работна заплата бе 360 лв. За 2024 г. 
се предвижда да бъде 933 лв. Предлага-

ният бюджет може да даде още едно 
10-процентно увеличение на военните 
заплати. Дали, обаче, то ще увеличи 
броя на кандидатите за военнослужещи, 

2,05 на сто от БВП за отбрана през 2024 г.
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"с 35% по-малко са 
кандидатите за нацио-
налния военен универ-
ситет. Това означава 
реално с 45% по-малко 
курсанти в първи курс. 
местата, които се попъл-
ниха са едва 22% от нуж-
дите на армията", заяви 
зам.-председателят на 
ПГ на "БсП за България" 
атанас Зафиров. според 
него това показва липса 
на желание за намиране 
на ефективни решения и 
по-лошото - липса на ка-
пацитет в политическото 
ръководство за това.  

Зафиров посочи, че 
обясненията на минис-
търа на отбраната Тодор 
Тагарев за този проблем 
са несериозни. "Липсата 
на кандидат-курсанти 
обяснява, забележете, с 
хибридната война, която 
се водела срещу арми-
ята, режима на Путин 

и войната в Украйна! а 
знаете ли колко просто 
обяснение има - запла-
тата на един войник е 
по-ниска от заплата на 
касиерка в супермаркет, 
а един лейтенант-пи-
лот печели по-малко от  
шофьор на тролейбус. 
ето ви просто решение 
- вдигнете заплатите, на-
правете добър социален 
пакет, решете жилищни-
те проблеми на младите 
офицери и сержанти и 
мислете повече за Бъл-
гарската армия, откол-
кото за украинската", 
подчерта Зафиров.

"според министър 
Тагарев мотивите на 
вота идентифицирали 
стари проблеми. стари, 
стари, но нерешени. Как 
пък не направихте един 
опит да бъде решен поне 
един от тях? очевидно е, 
че министърът и негова-

та политическа свита не 
са в състояние да решат 
какъвто и да е проблем 
на въоръжените сили, 
но за сметка на това са 
в състояние да задълбо-
чат старите проблеми, 
допускайки и нови таки-
ва. Така, например, про-
блемът с некомплекта е 
на път да се превърне в 
катастрофа след поред-
ната година на недостиг 
за попълване на специ-
алностите във военните 
училища. Така, освен 
недостиг на войници и 
сержанти, вече имаме и 
недостиг, с бъдеща дата, 
на офицери", коментира 
Зафиров.

"всичките тези стари 
и нови проблеми, вклю-
чително закупуването на 
техника без ясна страте-
гия за развитие на въоръ-
жените сили, показват 
едно - неспособност на 

политическото ръковод-
ство да управлява проце-
сите в отбраната, а нало-
жените кадрови решения 
са възпроизвели една во-
енна експертиза, която да 
обслужва политическите 
мераци и недомислици 
на министъра и негово-
то обкръжение", обобщи 
Зафиров. 

Той обърна внимание, 
че гарантирането на на-
ционалните приоритети 
е елемент от национал-
ната сигурност и в това 
отношение българската 
държава е точно толкова 
далеч от Шенген, колко-
то в началото на това уп-
равление. 

"нещо повече, с не-
адекватното си упра-
вление на процеса по 
охраната на границата, 
правите всичко възможно 
да намират нови и нови 
аргументи срещу Бълга-

рия. рухналата ограда по 
границата ни с Турция е 
илюстрация на рухналата 
ни държавност. ние дъл-
жим голяма благодарност 
и уважение към хората, 
които, въпреки усилията 
на политическото ръко-
водство да ги провалят, 
правят и невъзможното 
да спират тълпите миг-
ранти, атакуващи дено-
нощно нашата граница. 
Как им помагате, господа 
управляващи? Те имат 

нужда от високопроходи-
ми автомобили, ремонт 
на пътищата, ремонт на 
оградата, даже нова, бих 
казал - по гръцки образец, 
техника, жива сила. Как 
отговаряте на тези нуж-
ди - министър Тагарев 
изпраща 50 войника, а от 
обещаните 1200 гранични 
полицаи няма следа. има 
решение  на всичко това - 
смяна на това вредно пра-
вителство", категоричен е 
Зафиров.

доброволният резерв се сто-
пява заради естествените демо-
графски процеси. Той трябва да е 
около 3000 души, но докладът за 
отбраната за 2022 година отчита, 
че заетите длъжности са едва 13%. 
основните причини са финансова-
та непривлекателност на службата 
и работодателите, които не искат 
служителите им да отсъстват дъл-
го.

от стимулиращи до задължи-
телни мерки се обсъждат за воен-
но обучение на гражданите, стана 
ясно по време на обсъждането на 
стратегическия преглед на от-
браната. Писането на документа 
започна в края на септември по 
поръчка на правителството заради 
променената среда за сигурност.

Част от възможностите са во-
енното обучение да стане задъл-
жително за желаещите, които ис-
кат да заемат постове в мвр или в 
държавната администрация. Така 
било във Франция, припомнят 
участници в обсъжданията. сти-
мулиращите мерки са да бъде по-
вишено заплащането.

 от две години решението на 
част от проблемите се нарича 
срочна служба в доброволния ре-
зерв за шест месеца. Бивши воен-
ни и цивилни могат да вземат не 
по-малко от 1200 лева, защитени 
са от уволнение от другата си ра-
бота и лесно може да останат и 
като кадрови военнослужещи. 

дУма припомня, че през ап-
рил Конституционният съд от-

хвърли питането на служебния ка-
бинет “донев” дали в мирно време 
гражданите могат да получават 
военна подготовка. Законодате-
лят следва да направи преценка 
в съответствие със заплахите, на-
писаха тогава магистратите, което 
от министерството на отбраната 
разчитат като “зелена светлина” 
за политиките, залагани и в стра-
тегическия преглед, който трябва 
да е готов в края на февруари, и 
в промените в закона за резерва. 
Такива промени се задават, сигур-
ни са ангажираните в процеса на 
стратегическия преглед, но те от-
читат, че не финансовият въпрос 
е проблемът, а липсата на поли-
тически консенсус за приемане на 
мерките.

 

 

 

 

 

 

 

“Имаме правителство на националното преда-

телство, което може да бъде окачествен само 
и единствено като правителство на слугинажа 
и далаверите”, заяви депутатът от “БСП за 
България” Борислав Гуцанов. 
Той бе категоричен, че премиерът акд. Николай 
Денков носи най-голямата вина за днешното 
състояние на отбраната и националната сигур-

ност, защото е назначил за министър на отбра-

ната човек, който, при сложната международна 
обстановка и войни, вместо да работи за мир 
и мирни преговори, тика България към военен 
конфликт. 
“Г-н Тагарев, още преди да встъпите в длъж-

ност офицерите от Граф Игнатиев написаха 
отворено писмо срещу Вас, което е абсолютен 
прецедент. Съмнителен е въпросът и дали сте 
работили повече за Министерството на отбра-

ната на Украйна или за това на България. Вие не 
сте министър на отбраната, а сте министър на 
войната, защото не се стремите за постигане на 
мир, а със всичките си действия тикате Бълга-

рия към този конфликт”, подчерта Гуцанов. 
“Отворихте всички български складове въз осно-

ва на едно решение на сглобката, взето от хора, 
които дори не знаят колко са тези складове, но 
ги отвориха. И кое остана от въоръжението 
тук в България?  Какво беше предоставено на 
Украйна? Никой не знае. Къде е защитата на 
националната сигурност?”, попита той. 
“Подарихте 100 бронетранспортьора, за които 
казахте, че са излезли от необходимост и купи-

хте “Страйкър”-и, които струват 1,22 милиар-

да долара, на цена от 1,37 милиарда долара. На 
всичкото отгоре, те са на 40 години - същата 
възраст, на която бяха бронетранспортьорите, 
които дарихте на Украйна. Не ви ли е срам”, 
обърна се към управляващите  Гуцанов.

АтАнАс ЗАфиров:

Едва 22% от нуждите на 
армията ни са попълнени

социАлистите:

Тодор Тагарев е 
министър на войната

И Доброволният резерв се стопи на 13%
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1833 - В ШУМЕН СЕ РАЖДА ДОБРИ ВОЙНИ-

КОВ, ВЪЗРОЖДЕНЕЦ, ПИСАТЕЛ (УМИРА 1878 
Г.). Общественик, журна-

лист, музикален и театра-

лен деец. Основоположник 
на българския театър. През 
1865 г. в Браила организира 
българска любителска теа-

трална трупа. За пръв път 
в историята на българския 
театър привлича жени актриси. Един от учреди-

телите на Българското книжовно дружество (дн. 
БАН). Автор на исторически драми и комедии, сред 
които най-популярна е комедията “Криворазбра-

ната цивилизация”.

1906 - УМИРА ЧАРДАФОН, РЕВОЛЮЦИОНЕР 
(Р. 1860 Г.). Продан Тишков 
Проданов (Чардафон) е опъл-

ченец-поборник, участник в 
Руско-турската война (1877-
1878). Активен участник в 
Съединението на Княжество 
България и Източна Румелия. 
Български офицер, майор. За 
него Захарий Стоянов напис-

ва хумористичен очерк, оза-

главен “Чардафон Великий”. 
Умира в родния Габрово. Там през 1908 г. е излят 
първият бронзов бюст на Чардафон Велики.

1906 - SOS СТАВА СВЕТОВЕН СИГНАЛ ПРИ 
ТЪРСЕНЕ НА ПОМОЩ. 
Международният мор-

зов сигнал за бедствие е 
използван за пръв път от 
немското правителство в 
правила за радиосъобщени-

ята от 1 април 1905 г. През 
ноември 1906 г. по време на международна конфе-

ренция в Берлин SOS е включен в Международната 
радиотелеграфна конвенция. Документът влиза в 
сила на 1 юли 1908 г.

1913 - РАЖДА СЕ АСЕН БОСЕВ, ПИСАТЕЛ 
(УМИРА 1997 Г.). Автор 
на детско-юношеска ли-

тература, журналист и 
преводач от руски език. 
Един от учредителите 
и първи председател на 
Българската секция на 
Международния съвет по 
детската книга към ЮНЕСКО. Съосновател и гла-

вен редактор на в. “Септемврийче”. Редактор на 
в. “Стършел”.

1959 - УМИРА ЖЕРАР ФИЛИП, ФРЕНСКИ АК-

ТЬОР (Р. 1922 Г.). Първите си 
стъпки в театъра прави на 19 
г., а в киното - на 21. Талантът 
му го прави известен по цял 
свят, особено с филми като 
“Фанфан Лалето”, “Красави-

ците на нощта” и “Врящото 
гърне”. Театър в Берлин носи 
неговото име. Всяка година в 
Раматюел, където е погребан, 
се провежда театрален фестивал в негова чест.

1963 - В ДАЛАС Е ЗАСТРЕЛЯН АМЕРИКАН-

СКИЯТ ПРЕЗИДЕНТ ДЖОН КЕНЕДИ. Джон 
Фицджералд Ке-

неди (1917-1963), 
наричан от аме-

риканците JFK, 
остава в истори-

ята с романтичен 
ореол. Участва във 
Втората световна 
война и е и най-младият президент в историята на 
САЩ - на 43 г., когато е избран на този пост. С 
неговото управление се свързват Кубинската ра-

кетна криза, изграждането на Берлинската стена, 
началото на съветско-американската надпревара 
в Космоса, Виетнамската война и др.

КАРИКАТУРА НА ДЕНЯ

Кой дирижира 
Сглобката?

  �
Калин КАМЕНОВ

съпредседателят на 
“Продължаваме промя-
ната” Кирил Петков най-
после призна, че “нашият 
кабинет “денков-Габри-
ел” не е на ПП-дБ. Повод 
за това са думите му, че 
вътрешният министър 
Калин стоянов е бил 
предложен от ГерБ-сдс. 
и понеже бил експерт, те 
го приели. но ПП-дБ не 
са доволни от него сега - 
след протестите в софия 

около мача България-Ун-
гария (2:2), и му искат 
оставката. респективно, 
Бойко Борисов и делян 
Пеевски го бранят. Защо? 
Защото  така трябва.

Какъв е ефектът от 
всичко това?

Преди ден чухме от 
премиера николай денков 
закана, че ако Калин сто-
янов не си подаде остав-
ката, ще го направи той. 
Това е световно постиже-
ние и ще създадем меж-
дународен прецедент как 
премиер става заложник 
на министър. Просто няма 
думи, за да се опише това 
като политически ход. 

Лицето на правител-
ството да се моли на ми-
нистър... Българска рабо-
та. все едно държавата 
зависи от един човек, пък 
бил той и шеф на мвр. 
Той ли е най-важният... 
Това го оставяме за раз-

мисъл. ако Калин стоя-
нов бе министър на ПП-
дБ, този разговор нямаше 
да се води. но понеже не 
е, може да си позволи да 
се “бъзика” с премиера. 
Кой е по-по-най.

да се върнем към онзи 
запис от националния 
съвет на “Продължава-
ме промяната”, който 
радостин василев най-
любезно предостави на 
обществото, защото му се 
спяло. нали това бе при-
чината, за да го запише. 
Та в този разговор едни 
от основните неща, които 
казва асен василев, е как 
трябва да овладеем служ-
бите и да имаме “наше” 
мвр преди местните из-
бори.

асен василев: “аз съм 
заинтересовано лице, така 
че ще бъда много кратък. 
ситуацията е като луз луз 
(б.р. - губиш, губиш). въ-

обще не е ясно дали оти-
ваме на избори с дБ. ако 
сме без тях, няма да се бо-
рим за първо място, най-
много за трето. Законно, 
незаконно трябва да се 
изгонят всички шефове 
на служби. През първите 
две седмици. Ще загубим 
почти всички местни из-
бори. Поне местните из-
бори ще ги правим с наше 
мвр”. (б.р. - записът е 
към дата 26 май 2023)

и какво излиза!? с 
какво мвр направихме 
изборите? “наше” - но на 
кого? явно не е на ПП-
дБ, нали... Тогава каква е 
“сглобката”? Чия е? Кой я 
дирижира, кой я ръково-
ди? след като Калин сто-
янов е предложен от ГерБ 
и защитаван от дПс, кой 
направи изборите!?

Факти бг,  
със съкращения

Така си го обяснявам
  �

Георги ВУЛДЖЕВ

Корекциите, които 
асен василев се съгласи 
да нанесе в Бюджет 2024 
са недостатъчни. Бюдже-
тът остава дълбоко нере-
алистичен в приходната 
си част и разточителен в 
разходната. 

Планираната капи-
талова програма ще се 
намали с 2 млрд. лв. и 
приходната част ще се 
съкрати с 2.4 млрд. Това 
се прави заради много не-
сигурните приходи, които 
държавата очаква от да-
нъка върху природния газ 
от русия, който минава 
транзитно през България 

за други държави. 
слава богу, усети-

ха се, че ако “Газпром” 
просто реши да не плаща, 
ние няма как да ги нака-
раме. дори да им спрем 
транзита, това няма ма-
гически да материализи-
ра 2.4 млрд. лв., а и ще 
ни създаде конфликти с 
други държави в ес като 
Унгария, австрия и дори 
съседна Гърция. 

но очакваните прихо-
ди от ддс остават крайно 
нереалистични. дори да 
допуснем, че прогнозата 
на мФ за ръста на БвП 
ще бъде изпълнена (която 
сама по себе си е много 
оптимистична). не може 
да очакваш приходите 
от ддс да растат двойно 
по-бързо от номиналния 
БвП. 

мерките за повиша-
ване на данъчната съ-
бирателност, които мФ 
предприема няма да са 
достатъчни. единствено 
създават ненужни до-
пълнителни пречки за 
работата на бизнесите в 

страната под формата на 
финансова полицейщина. 
свалянето на лимита на 
плащанията в брой е не-
ефективна мярка за борба 
със сивия сектор, дори 
според еК (има доклад 
от 2018). облагането на 
бакшишите ли ще донесе 
нови 2.5 милиарда ддс 
в Бюджета? или може би 
схемата “донос-бонус”?

междувременно се 
планира ново вдигане на 
заплати в държавната ад-
министрация (там където 
изоставали). а какво ще 
кажете за съкращение? 
не само на заплати, но и 
на държавни служители? 
асен василев говореше 
за това едно време, някой 
спомня ли си? През 2021 
обещаваше съществено 
съкращаване на щата на 
публичната администра-
ция, а на власт единстве-
ното нещо, което прави е 
да й вдига заплатите. 

нямало пари за пен-
сии, затова ще вдигаме 
максималния осигурите-
лен доход отново и отно-

во, създавайки милиарди 
левове допълнителни раз-
ходи за високо платените 
сектори. с Бюджет 2023 
и Бюджет 2024 разходи-
те за заплати на админи-
страцията се покачват с 2 
млрд. При все, че бюдже-
тът остава с дълбок дефи-
цит. не може ли тези 2 
млрд. да отидат за запъл-
ване на дупката в нои? 
Която впрочем няма как 
да се запълни, защото 
държавното осигуряване 
по принцип няма как да 
функционира при зас-
таряващо население и е 
необходима структурна 
реформа.  

ами не, явно не може. 
вместо да спестяваме 
от държавни заплати, 
ще стрижем иТ секто-
ра. явно асен василев 
смята, че държавната ад-
министрация е по-голям 
двигател на икономиче-
ско развитие в България, 
аз така си го обяснявам. 
вие как мислите?

  
Фейсбук

АНАТолИй СТАНКУлов
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Степан ПОЛЯКОВ

има една неособено многобройна, но 
шумна, направо истерично-креслива про-
слойка от обществото. Тази гласовита про-
слойка е сред управляващите - политици, 
техните гласоподаватели, симпатизанти... 
Те от петнайсет години не са излизали от 
властта. дали като реформаторски блок, 
дали като поредица от служебни прави-
телства, дали като демократична Бълга-
рия и “Продължаваме промяната”, дали 
като евродепутати... Хората от управлява-
щата прослойка, за която говорим, сутрин 
стават, по обед лягат, вечер пак скачат със 
заклинания срещу русия. 

всяка своя светнала глупост или раз-
крита алчност те обясняват с имперската 
природа на северната държава, с нейните 
хибридни атаки. Но обясняват и самата 
русия. с надменност, често с ярост, с чув-
ство за цивилизационно превъзходство. 
как я обясняват? семпличко, обаче, об-
ратно на огромната си претенция. Гово-
рят за мадъ рашъ, RuZZia, допотопната 
империя, мордор... 

руснаците са рашисти, ватенки, 
руZZкие, орки, изобщо видиотени алко-
холици с тоалетни в двора на землянките 
си. а президентът им Путин е Путлер, 
Злото джудже от кремъл, със седем двой-
ници и с несъразмерно високи токове на 
обувките си. умрял още в края на юли - 
началото на август, но изскачащ от ковче-
га си в кремъл, когато трябва да види си. 
Накратко, руската федерация е територия 
на мрака, на Злото, на безпросветността 
и алкохолизма. ок, нека е така. Но да 
видим докъде ни докараха тези, за кои-
то говорим. и като неизменна, ключова, 
част от властта, и като безкомпромисни 
избиратели на тази власт. 

Ето какво е Република 
България днес

 официално и без прекъсване “Най-
бедната страна в ес”. което съвсем не 
означава, че и извън ес огромно количе-
ство държави не са по-богати от нас.

 със срината здравна система. Няма 
човек, който ще го нарече иначе. извън 
някои щастливи случаи. Често, подпла-
тени с чудовищно таксуване. и непосил-
ни цени на лекарствата.

 унищожена армия. Без почти ни-
каква техника. с трийсет хиляди необуче-
ни голтаци за личен състав, които нямат 
две еднакви кубинки. докато сме похар-
чили милиарди за изтребители, които 
пета година ги няма, а също и за БТр-и от 
1991-а, наричани “афганистанските ков-
чези”. в същото време уговаряме заем на 
същата сума с тежка лихва. Поделения на 
практика не съществуват.

 Партньорите ни си имат военни 
бази у нас, за които не плащат наем. а ние 

нямаме другаде наши военни бази. 
 избити са десетки милиони до-

машни животни по доказано несъщест-
вуващи или безвредни грипове.

 една от трите ефирни телевизии 
(която би трябвало да е част от национал-
ната сигурност), е собственост на... човек 
от Цру. а и по трите новините и всички 
останали предавания са копи-пейст. Най-
рейтинговите пък са чужд лиценз.

 Границите ни са тотално пробити. 
За така бленувания от всички управлява-
щи Шенген, ни подритват като крастави 
псета.

 клубният ни футбол не е пър-
венство, а търговия с цветнокожи. На-
ционалният отбор вече е потенциална 
жертва на всяка развеселена маса от 
октоберфест. с изключение на плувна-
лия в корупция и уиски Бфс останалите 
спортни федерации тънат в мизерия. На 
фона на огромни поръчки за милиони, 
които спортното министерство раздава 
по чудновати проекти. 

 държавата е в дългова спирала. 
 Нямаме нито една магистрала, а 

само скоростни двулентови пътища. По-
вечето разбити. 

 дълги години ни управляваше 
кмет, а после министър-председател от 
средите, които наричаме “мутренски”.

 днес ни управляват неформален 
министър-председател, счупил голяма 
част от държавността ни с фалита на кТБ, 
с повече от компромисно образование и 
зад десетки корупционни сделки. Този 
същият днес пренаписва... конституци-
ята ни. формален премиер, който назна-
чи сам себе си за академик, когато беше 
министър на образованието. вицепреми-
ерка, която ни бе спусната директно от 
службата си в Брюксел и е известна един-
ствено с това, че е омъжена за чужденец.

 едно от най-добре финансираните 
министерства произвежда огромно ко-
личество неграмотни бройлери от първи 
до единайсети клас.

 Нямаме национален превозвач 
(“Бългериа ер” не се брои).

 Най-важните комунални, цивили-
зационни, услуги са чужди концесии - 
ток, вода, парно...

Сривът на демографията  
и смъртността ни  

са номер едно в света 
На фона на бум на раждаемостта на 

определени маргинализирани общности 
с вкус към масово производство на мало-
летни булки.

 съдебната система е просмукана 
от корупция.

 Прокуратурата сменя един прес-
тъпник с друг. Буквално! При тези типо-
ве не би трябвало да важи принципът за 
Невинността.   

 Големите чужди вериги тук по 
правило не плащат данъци у нас.        

 управляващите в прав текст заяви-
ха, че буквално ще ограбят, каквото мо-
гат, и заминават по островите на Тихия 
океан. и че ежеседмично изпълняват пре-
ки указания на определено Посолство.

 Предишният премиер е с ярко из-
разени умствени дефицити и химически 
зависимости.

 България не произвежда нищо, 
включително перилни и миялни препа-
рати (Хей, академика!). Хората пътуват 
до Турция, за да си купят евтин... прах 
за пране.

 единствената ни индустрия е воен-
ната. Бачкаме 24/7, за да бълваме смърт. 

 Повсеместно липсват български 
храни. Продават се силно токсични за-
падни продукти.

 имаме дванайсет зам.-главни ев-
ропрокурори в Люксмбург. Те нямат за 
години вече нито едно разкрито престъ-
пление с евросредства, каквато им е рабо-
та. При положение, че най-неукият чичо 
от село ще те светне за десетки и стотици 
такива: “къщи за тъщи”, “осем джудже-
та” и Пепи еврото, доказан подкуп от 600 
милиона на Черепа към правителство-
то, барселонска къща на председатея на 
ГерБ, животновъдни олигарси по евро-
програми... Чакай, че чак се отплеснах.

 Повечето села пустеят. Не тоалет-
на в двора, къщи и хора няма. изнасил-
вания на деца и възрастни, пребивания, 
грабежи висят всекидневно над всеки, 
осмелил се да остане.

 много от пенсионираните ни, ня-

кога достолепни, учителки ровят по ко-
фите, за да се изхранват. 

 всяка колона от двайсетгодишни 
брички по “магистралите” бива изпревар-
вана от лимузина, която струва десет пъти 
повече от всички тях, взети заедно. обик-
новено с някое л@йненце зад волана. 

 Цензурата е безпощадна, друго 
мнение почти не можеш да чуеш или про-
четеш, но така е отдавна в целия ес.

 в морето ни целогодишно се из-
ливат фекални води. Горите ни безжа-
лостно се изсичат. Пресъхват язовири с 
размерите на малки морета. 

 Гък не можем да кажем на парт-
ньорите си за цените на горивата, за въ-
глищните си мини, за производството на 
селска продукция... 

 Нямаме и една своя верига супер-
маркети (“фантастико” само да речем).

 американците влизат без визи 
в България, българите в саЩ - с визи 
(това е само мрачен щрих, разбира се). 
Нещо като с военните бази.

 определена етническа (противо-
конституционна партия!) от десетилетие 
управлява феодално в своя полза Земе-
делското министерство. 

 властта и рупорите й мразят Пра-
вославието, но ходят по големи празни-
ци на църква, за да покажат жените им 
минижупите си там.

има още много, но мисля, че и това е 
достатъчно, за да си прожектираме сами 
картинката. 

и на фона на всичко това ние се по-
диграваме на... ватенките за външните 
тоалетни. осъждаме национал-комунис-
тическия режим на Путлер. рисуваме 
карикатури за кражбата на украинските 
перални. Тупаме се по епилираните гърди 
точно като един префинен вече, бай Га-
ньо със своите “Цивилизационен избор” 
и “евроатлантически ценности”. а пък 
ние да проверим, все пак, как точно е в тая 
толкова изпаднала “Бензиностанция с ра-
кети”. На какво отгоре се гаврим, де, не за 
друго. Щото, тя, Бензиностанцията, току 
що малко се поразшири и забогатя под 
дебилния поглед на колективния Запад.

Фейсбук

*Заглавието е на редакцията Един от редовните антируски лозунги по време на всеки жълтопаветен протест

Да си прожектираме
сами картинката*
Една креслива прослойка сутрин, обед, вечер  скача със 
заклинания срещу Русия, а не вижда докъде докара България Руското посолство в София често  

става обект на агресия и заливане с боя
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има цял куп причини да се 
притесняваме, че стратегията за 
управление на държавния дълг 
до 2026 година, която минис-
терство на финансите публику-
ва за обществено обсъждане, е 
също толкова оптимистична и 
нереалистична, колкото и про-
ектобюджета за идната година. 
като почнем от разминаващи-
те се прогнози в два документа 
на финансовото министерство, 
публикувани в интервал от две 
седмици, минем през перспекти-
вата държавният дълг да стигне 
67 милиарда лева, а разходите 
по обслужването му да надхвър-
лят един процент спрямо БвП и 
стигнем до признанието, че тра-
диционният източник за по-ев-
тино финансиране - вътрешният 
пазар ще се пренебрегва.

За всичко това ще стане дума, 
но преди него трябва да обър-
нем внимание на най-важното. 
симптоматичният сигнал от ми-
налата седмица, когато финан-
совият министър Асен василев 
прие с лекота да отпише 2.4 ми-
лиарда лева приходи в бюджет 
2024 от облагане на руския газ за 
северна македония, сърбия и 
Унгария. Поместени в подграфа 
“други данъци” на графа “други 
данъци”, където обикновено се 
сочат постъпления под 10 млн. 
лв. за година, с актуализираната 
си прогноза от 11 ноември Асен 
василев се изхвърли, че тази го-
дина по графата ще се съберат 
1.7 млрд. непрогнозирани преди 
това данъци и още 2.4 млрд. лв. 
догодина. 

след помирителната или 
по-скоро изтрезвителната сре-
ща с ГерБ и дПс миналия чет-
въртък пак Асен василев сви 
знамената с лекота, която скан-
дално беше пропусната. 
„Отпада вноската от 
„Газпром“ като не е 

100% сигурно, 

че ще се реализира в приходната 
част и със същата сума се нама-
ля разходната част в частта за ка-
питалови разходи и от малко над 
12 милиарда пада до малко под 
10 милиарда лева”, посочи той 
на брифинг в парламента. 

Правейки това василев не 
се отказа да събира пари, които 
са трудносъбираеми, а призна, 
че нито в тазгодишния, нито в 
бюджета за следващата година 

ще влязат пари. на тях той ба-
зира разходните си политики 
и разчиташе всичко догодина 
да изглежда логично и изпъл-
нимо, а за тази година даже са 
витално нужни. Без тях, и най-
вече заради спокойствието, с 
което ги отписва, всичко губи 
достоверност.

освен че е необяснимо как 
му се размина (на него и на 
премиера денков) понасянето 
на отговорност за създаването 
на международен скандал, при 
който настърви три близки нам 
държави да ни се разгневят и да 
си влошим отношенията, мо-
ментално към дефицита от 5.8 
милиарда лева, който се оце-
нява на 3% от БвП за тази го-
дина, трябва да се добавят още 
1.7 милиарда, или почти 1% от 
БвП, с което нарушаваме втори 
критерий за еврозоната след ин-
флационния. 

това е на теория. реалността 
е, че бюджетното салдо към края 
на годината зависи от множество 
фокуси, за които писах преди и до 
последно няма да знаем какво ще 
бъде крайното число, а чак през 
април ще разберем как Брюксел 
приема местните сметки.

основно внимание тук за-
служава готовността на минис-
търа да отписва приходи и да 
прихваща липсите им с нама-
ление на разходите, както стана 
ясно от изказването му в парла-
мента. това показва  
изкривената логика на 
съставяне на бюджета 

Подходът, с който аз се за-
познах като младши репортер 
в далечната 2008 година, беше 
министерство на финансите 
да прогнозира какви приходи 
ще събере и колко може да не 
събере в негативен сценарий. 

от своя страна, министерствата 
подаваха заявления за разходи, 
чиято обща стойност надхвър-
ляше прогнозата да приходите 
двойно. Започваха масови оря-
звания от страна на финансите, 
докато ресорните министерства 
не посочат онези разходи, за 
които настояват. когато нови-
ят резултат се наложи на целта 
от бюджетен излишък (първият 
вариант на бюджет 2009) идва-
ше време за фината настройка, с 
която вече се коригират малки-
те разлики.

За разлика от този традици-
онен подход днес финансовото 
министерство съставя бюджет, 
при който фискалната цел е 
променена на 3% дефицит спря-
мо БвП. Залагат се разходите в 
обем, който правителството си 
ги харесва и приходите се ната-
маняват по привидно достове-
рен начин, така че да изостават 
от разходите със сума равна на 
3% от очаквания БвП. Затова 
е толкова лесно да се отпишат 
приходи и веднага да се наме-
рят и разходи за орязване. 

така обаче страда доверието 
в бюджетната процедура. стра-
да доверието в способността и 
желанието на финансовото ми-
нистерство да ни информира 
какво ще е най-вероятното със-
тояние на публичните финанси 
след година, две, три. оттам се 
подкопава доверието в сумата 
на заемите, които държавата 
трябва да изтегли за да финанси-
ра дефицитите си и да поддържа 
здравословен фискален резерв. 

Проектът на новата страте-
гия променя сумите на плани-
раните заеми, но пак остават 
въпросителни. Ако сегашната 
стратегия предвижда догодина 
и през 2025 година да се изтег-
лят съответно 12.6 и 13.6 млрд. 

лв. нови заеми, то проектът на 
нова стратегия занижава стой-
ностите на по осем милиарда за 
2024 и за 2025 г. и 9.5 милиарда 
за 2026 г. това понижение обаче 
противоречи на проектобюдже-
та за тази година, в който чис-
лото за таван на новите заеми 
догодина е 12.7 млрд. лв.

Влошаването на 
икономическата среда 

също трябва да ни тревожи дори 
повече. в следваща статия ще 
представя няколко сериозни сиг-
нала, че бизнесът се стяга иконо-
мическата зима да бъде далеч по-
сурова от астрономическата. те 
работят като самосбъдващо се 
проклятие, защото реализацията 
на всяка стъпка води до ревизия 
на очакванията и още по-голямо 
затягане на коланите. до тогава, 
може да кажем, че бюджет 2024 
заприличва на този за 2009 го-
дина. внесен в есенните месеци 
на година, в която трендовете 
видимо се обръщат, но проектът 
остава мажорен, оптимистичен с 
раздути приходи и смело пови-
шени разходи. 

не се отчита, че безрабо-
тицата вече надхвърля с една 
четвърт очакваните стойности 
за тази година. Прогнозираните 
обезщетения за безработни не 
просто са в посока надолу, но 
са програмирани за сценарий, 
при който трудовият пазар се 
задъхва в усилията да намира 
работна ръка.

игнорирайки тревожните 
сигнали, документът затруднява 
експертния разговор за дълга и 
се превръща в хвърляне на боб. 
добра новина е, че все още лих-
вените разходи са поносими и ще 
останат такива, ако държавата се 
вмести в допусканията на финан-

совото министерство и лихвите 
не продължат да се покачват. Ако 
тези условия се изпълнят, в не-
посредствено бъдеще обслужва-
нето на лихвените разходи няма 
да тежи на бюджета с повече от 
половин процент спрямо БвП, а 
падежиращите главници ще се ре-
финансират с нови задължения. 

Противно, ако пазарите усе-
тят, очевидната стратегия на ва-
силев да тегли заеми, които да 
избледняват в относителен план 
спрямо БвП заради инфлацион-
ното му разрастване, 

ще започнат да 
търсят по-висока 

лихва 

Ако се окаже, че положение-
то е изпуснато и потребностите 
от дълг надвишат обявените от 
правителството, ще се повишат 
още. дори според оптимистич-
ните допускания на финансо-
вото министерство под ръко-
водството на Асен василев към 
2025 година, разходите за лихви 
ще са стигнали 0.8% спрямо 
БвП и това е лимит, отвъд кой-
то плащането им ще се случва 
за сметка други пера в бюджета 
или казано простичко - ще изис-
кват жертви. През 2026 г. тези 
разходи вече ще са 1% от БвП 
или 2.2 млрд. лв.

това е при оптимистичния 
сценарий на василев за 29 млрд. 
лв. нови заеми до 2026 г. При 
един по-консервативен като на 
министерство на финансите 
при росица велкова, нуждата от 
нови заеми може да надхвърли 
35 млрд. лв. А ако се стигне до 
рецесия всичко до тук ще се ока-
же пожелателно мислене. 

смекчаване на този ефект 
може да се постигне с повече 
емисии на държавни ценни 
книжа. това са пак дългови ин-
струменти, но се предлагат само 
на вътрешния пазар от БнБ през 
местни първични дилъри. По 
традиция българските банки, 
пенсионни фондове и застрахо-
ватели, както и в по-малка сте-
пен други видове инвеститори 
търсят държавни ценни книжа 
и са готови да ги придобият при 
условия, които включват по ни-
ска лихва и като цяло по-ниска 
доходност от чуждестранните 
инвеститори.

очертава се този инстру-
мент да не бъде е приоритет на 
правителството на коалицията 
“сглобка”, тъй като стратегия-
та предвижда вътрешният дълг 
да намалее от 26% в сумата на 
общия държавния дълг тази го-
дина до 21% през 2026 година. 
това означава погашения на 
съществуващи стари емисии 
и въздържание от нови, и като 
цяло още една причина разхо-
дите по плащане на лихви да 
нараснат. 

Гласове

Дълговата стратегия на кабинета -
стъкмистика като проектобюджета
Игнорирайки тревожните сигнали, документът затруднява 
експертния разговор и се превръща в хвърляне на боб
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накратко

един от най-великите, 
красиви, нежни и мечтателни 
романи в историята - “вино 
от глухарчета”, ще оживее 
за първи път на театралната 
сцена в България на 22 и 25 
ноември от 19 ч., когато ще 
се състоят първи две преми-
ерни представления на голя-
мата сцена в младежкия теа-
тър “николай Бинев”, научи 
дума от екипа.

авторът на романа рей 
Бредбъри е един от световно 
признатите писатели, чието 
перо е деликатно и съще-
временно със способността 
да те накара да се рееш сво-
бодно из вълните на мечтите 
и фантазиите. Честта и удо-
волствието да достигаме до 
великолепните и изпълнени 
с красота думи на рей Бред-
бъри дължим на преводач-
ката Жени Божилова.

режисьорка на спекта-
къла и авторка на драма-
тизацията е катя Петрова 
- една от водещите фигури 
в българския театър, с която 

е огромна чест да работим 
именно по това изключи-
телно и специално заглавие, 
посочват от театъра.

“вино от глухарчета” е 
спектакъл, изпълнен с много 

обич, отдаденост, вдъхнове-
ние и любов, защото “лю-
бовта - това е да искаш да 
преживееш с някого всички 
годишни времена”.

Запознайте се с дъг - 

12-годишния притежател 
на най-хубавите гумен-
ки, и се насладете на едно 
приключение обратно към 
детството. към хубавите и 
безкрайно дълги лета, в ко-
ито светулките са повече от 
звездите на небето, а вълну-
ващите мигове не могат да 
бъдат записвани в дневник, 
защото прелитат около нас 
един след друг...

сценографията и костю-
мите са на Петя караджова, 
Юлияна войкова-найман, 
композитор е Христо Йоцов, 
мултимедия - сотир Гелев, 
хореография - анна Пам-
пулова, въздушна акробати-
ка - емил видев. участват 
александър Йорданов, ан-
гелина славова, анна-вале-
рия Гостанян, Боян арсов, 
венцеслав димитров, дими-
тър иванов - мич, Йордан 
тинков, кристина янева, 
ралица туджаро, светослав 
добрев, софия трейман.

следващите представле-
ния на “вино от глухарче-
та” са на 10 и 29 декември 
от 19 ч. на голямата сцена 
в младежкия театър “нико-
лай Бинев”.

Биг бендът на Бнр с диригент антони дончев открива но-
вия си концертен сезон с впечатляваща програма на 23 ноем-
ври от 19 ч. в Първо студио на Бнр. концертът от поредицата 
“нова европейска музика” представя авторски композиции на 
един от най-успешните и утвърдени европейски джаз музикан-
ти анди скофийлд, научи дума от анелия иванова, експерт 
връзки с обществеността.

още от началото на 90-те години на миналия век анди 
скофийлд често гостува в софия, свири и записва с водещи 
български музиканти - антони дончев, Христо Йоцов, ва-
сил Пармаков и др. сега изключителният джаз саксофонист 
се завръща, за да застане пред Биг бенда на Бнр и да пред-
стави изцяло своя авторска програма.

анди скофийлд е саксофонист, композитор, аранжор и пре-
подавател от манчестър. той е член-основател на новаторския 
Creative Jazz Orchestra в обединеното кралство от средата на 90-те 
години. реализира турнета и записва с различни изпълнители.

активно концертира на европейската джаз сцена и е член 
на няколко европейски джаз формации. Понастоящем ръко-
води Биг бенда Jazz Dock Orchestra в Прага, за който е осно-
вен композитор и аранжор и с който издава през септември 
2023 г. компактдиск с авторска музика.

„БНТ представя” проф. 
Андрей Пантев с филма 
„Мъдрецът от Дунава”

БНТ 1 ще излъчи на 22 ноември 
от 21 ч. в портретната докумен-
тална поредица “БНТ представя” 
филма “Мъдрецът от Дунава”, пос-
ветен на проф. Андрей Пантев - един 
от най-забележителните български 
историци, автор на повече от 40 
книги и учебници по история, над 300 
публикации на различни езици и др. 
Зрителите на БНТ ще се запознаят 
с житейския и професионалния път 
на проф. Пантев, който е бил депу-
тат в три Народни събрания, спе-
циализирал е в Англия и в САЩ още 
преди 1989 г. Професорът поставя 
англосаксонската тематика и от-
ношенията с Балканите в центъра 
на своите изследвания във времена, 
в които малко хора дръзват да по-
сегнат към тези теми. Документал-
ният филм проследява кариерата му 
на преподавател по история, който 
се отличава с подхода си към сту-
дентите и своите лекции. Личният 
разказ на проф. Пантев се допълва 
от думите на негови студенти и 
приятели - Добрин Памуков, проф. 
Никола Аврейски и проф. Дарина 
Григорова. “Мъдрецът от Дунава” 
е с режисьор Мартин Илиев и опе-
ратор Александър Станишев.

Историята на колекцията 
на Георги и Ваня Зъбчеви

Университетското издател-
ство “Св. Климент Охридски” 
представя книгата “Зъбчеви. Ко-
лекцията. Историята” от Георги 
Зъбчев, Аксиния Джурова, Луиджи 
Мартини на 23 ноември от 19 ч. в 
Аулата на СУ “Св. Климент Охрид-
ски” - Ректорат. За изданието ще 
говорят Станислав Памукчиев и Ва-
лери Стефанов. Колекцията на се-
мейство Зъбчеви, една от най-бога-
тите частни сбирки на европейско, 
италианско и българско изкуство 
от XVI-XXI в., ще бъде представе-
на в няколко тома. Първият том 
“Зъбчеви. Колекцията” разкрива 
историята на нейното формиране. 
Част от творбите са включени в 
изложба в галерия “Българи” и ще 
бъдат на разположение на любите-
лите на изкуство до 10 декември, 
съобщават организаторите.

Снимка БнТ

Творба на Медардо Росо

„Вино от глухарчета”
на театралната сцена
Постановката по Рей Бредбъри ще има 
премиера за България в младежкия театър

Снимка иван Дончев

Филмът „Васил” 
получи три награди 
в Лече, „Диада” - 
отличие в Талин

Снимка “аРТ феСТ”

Иван Бърнев и Луиджи ла Моника в Лече
три приза бяха връчени на испано-българската копродук-

ция “васил” на режисьорката авелина Прат на 24-тото издание 
на международния фестивал на европейското кино в лече - на-
градата на публиката, наградата на Cineuropa и наградата на 
журито - специален диплом за актьора иван Бърнев в главната 
роля, научи дума от светлана дамянова от “арт фест”. Блес-
тящото изпълнение на Бърнев, личното му присъствие в лече 
и възможността да общува със зрителите е било решаващо за 
спечелване на вота на публиката. Филмът “васил” е реализи-
ран с подкрепата на нФЦ. Продуценти от българска страна са 
мина милева и весела казакова. в конкурса “Златно масли-
ново дърво” за пълнометражни игрални филми, оценяван от 
жури с президент стефан китанов, участваха 10 филма. 

По същото време филмът на яна титова “диада” бе удосто-
ен с голямата награда в категорията “Just Film” на кинофести-
вала POFF Tallinn Black Nights Film Festival в талин, естония, 
съобщи Бта. “диада” е отличен сред няколко десетки заглавия 
в международната конкурсна програма като “филм, който е за-
владяващ, сърцераздирателен, но и говори за важността на на-
шите социални отговорности по отношение на възпитанието. 
Филм, който съчетава страхотен сценарий, чудесна режисура и 
актьори, които играят с цялото си сърце”.

Биг бендът на БНР 
открива сезона 
с авторска музика 
на Анди Скофийлд

Снимка БнР

Анди Скофийлд
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21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

днес четвъртък петък събота
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максимални максимални максимални максимални
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телец

лъв
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коЗИрог

скорпИоН

водолей

стрелец

рИБИ

10
oC 10

oC 15
oC 9

oC

облачно

Започнатите нови на-
чинания ще ви носят на-
строение. Действайте 
решително.

Гаранция за успешното 
протичане на планирано 
събитие е включването 
на повече хора в екипа ви.

Нуждаете се от някого, 
на когото да се довери-
те. Огледайте най-близ-
кото ви обкръжение.

Със силни аргументи ще 
убеждавате партньо-
рите си в правотата на 
своите предложения.

Стремете се към реша-
ване на проблемите свое-
временно и не задълбоча-
вайте противоречията.

Денят е благоприятен за 
постигане на договоре-
ности. Поемете инициа-
тивата.

Все още меката есен ще 
повлияе положително на 
мислите, настроението 
и плановете ви.

Всички срещи, свързани 
с бизнес и постигане на 
договорености, могат да 
бъдат резултатни.

Хубаво настроение ще ви 
носи общуването с хора, 
с които имате общи 
цели.

Постигнатите спора-
зумения на работното 
място ще направят деня 
ви успешен.

Овладейте страстите и 
желанията си, за да не 
си навредите много се-
риозно.

Ще останете поласка-
ни от нечие внимание. В 
бизнеса ще се наложи да 
балансирате.

овеН

православен календар

05.55 денят започва - сутрешен 
блок с Христина Христова 
и симеон Иванов

09.20 100% будни - сутрешно ток-
шоу с надежда Иванова и 
стефан а. Щерев

11.00 култура.бГ - предаване за 
култура с димитър стоянович

12.00 По света и у нас
12.25 новини на турски език
12.35 Малки истории 
13.00 Последният печели - за-

бавно семейно куиз шоу/п/
14.15 “бум-бум - дългият път към 

дома” - анимационен филм 
14.40 “Пакостникът чорапчо” - 

анимационен филм 
14.55 “детективска агенция “ласе 

и Мая” - тв филм /4 епизод/
15.20 “Звезден прах” - тв филм  

/4 епизод/
16.00 бързо, лесно, вкусно
16.30 светът и ние 
16.55 българия в 60 минути с Ма-

риана Векилска
18.00 По света и у нас 
18.30 още от деня - коментарно 

предаване
19.00 Последният печели - за-

бавно семейно куиз шоу
20.00 По света и у нас
20.45 спортни новини
21.00 бнт представя: Мъдрецът 

от дунава /филм за проф. 
андрей Пантев/

22.00 “любов в окови 2” - 24-се-
риен тв филм

23.00 По света и у нас
23.25 “Под прикритие 4” - 12-се-

риен тв филм(16) 
00.25 светът и ние /п/
00.50 100% будни - сутрешно ток-

шоу с надежда Иванова и 
стефан а. Щерев /п/

02.25 култура.бГ - предаване за 
култура с димитър стояно-
вич /п/

03.25 “детективска агенция “ласе 
и Мая” - тв филм /4 епизод/п/

03.55 “Звезден прах” - тв филм /4 
епизод/п/

04.15 олтарите на българия

06.00 “тази сутрин” - информаци-
онно предаване с водещи 
Златимир Йочев и Мария 
Цънцарова

09.30 “Преди обед” - токшоу с во-
дещи десислава стоянова 
и Петър дочев

12.00 bTV новините - обедна 
емисия

12.30 “комиците и приятели” - ко-
медийно шоу /п./

13.30 “стани богат” - телевизи-
онна игра с водещ Михаил 
билалов /п./

14.30 “скъпи наследници” - се-
риал

15.30 “доктор чудо” - сериал, с.2
17.00 bTV новините
17.20 “лице в лице” - публици-

стично предаване с воде-
ща Цветанка ризова

18.00 “стани богат” - телевизи-
онна игра с водещ Михаил 
билалов

19.00 bTV новините - централна 
емисия

20.00 “Фермата: нишката на жи-
вота” - риалити, с.9

22.00 Премиера: “опасно изку-
шение” - сериал, с.6, еп.63

23.00 bTV новините - късна еми-
сия

23.30 “По средата” - сериал, с.3, 
еп.15

00.00 “столичани в повече” - се-
риал, с.12, еп.9

01.00 “като на кино” - предаване 
за кино

01.10 “костюмари” - сериал, с.8, 
еп.16

02.10 bTV новините /п./
02.50 “Преди обед” - токшоу с во-

дещи десислава стоянова 
и Петър дочев /п./

04.45 “без багаж” - документална 
травъл поредица с автор 
биляна траянова /п./

05.20 “лице в лице” - публици-
стично предаване с воде-
ща Цветанка ризова /п./

06.00 “Здравей, българия” - су-
трешен блок

09.30 “на кафе” - предаване на 
NOVA

12.00 новините на NOVA
12.30 “наследство” (премиера) - 

сериен филм
13.30 “свободна да избира” (пре-

миера) - сериал
15.00 “не ме оставяй” (премиера) 

- сериен филм
16.00 новините на NOVA
16.10 “Пресечна точка” - публи-

цистично шоу
17.00 “семейни войни” (нов се-

зон) - телевизионна игра
18.00 “сделка или не” (премиера) 

- телевизионна игра
19.00 новините на NOVA - цен-

трална емисия
20.00 “Игри на волята: българия” 

(премиера) - риалити, се-
зон 5

22.00 “алея на славата” (премие-
ра) - сериал, сезон 1

23.00 новините на NOVA
23.30 “Военни престъпления” - се-

риал, сезон 14
00.30 “Престъпни намерения” - 

сериал, сезон 14
01.20 “специален отряд: лайп-

циг” (премиера) - сериал, 
сезон 19

02.00 “дъщерята на посланика” - 
сериен филм

03.40 “ти разкажи, черно море” - 
сериен филм

05.20 “Пресечна точка” - публи-
цистично шоу /п/

10.00 академия Здравитал

11.00 EuroTV Shop

11.30 Модна фиеста

12.00 Интересно със славчо то-

шев

12.30 EuroTV Shop

13.00 новини

13.15 не се страхувай!

14.15 балотаж

15.15 новини

15.30 EuroTV Shop

16.00 делници

19.30 новини

20.00 контра със страхил анге-

лов

21.00 Психологически портрет

22.00 денят с Веселин дрем-

джиев

23.00 новини

23.30 Гозбата на българия

00.30 Шесто чувство

02.30 EuroTV Shop

03.30 балотаж

04.30 Психологически портрет

05.30 контра със страхил анге-

лов

06.30 делници

светите Филимон, архип и апфия 
били пребити с камъни

светите апостоли Филимон, архип и 
апфия били обърнати в християнството 
от свети апостол Павел и пострадали за 
Христа от гърците езичници по време на 
царуването на император нерон, в град 
колоси. когато веднъж се намирали за-
едно с други християни на молитвено 
събрание, езичниците неочаквано ги 
нападнали. Всички се разбягали, освен 
светите Филимон, архип и апфия, които 
били хванати и отведени при артоклис, 
Ефеския житопазител. тримата били 
жестоко бити и изтезавани и така, в мъ-
чение, преминали при Господа. 

св. Михаил воин извършил чудеса 
от храброст

св. Михаил Воин е по произход бъл-
гарин. роден е в гр. Потук (предполага 
се, че това е днешният батак) и е жи-
вял навярно във времето на благоверния 
български цар св. борис-Михаил. бил 
син на богати и благородни родители, 
още от детство обикнал чистия живот, 

имал страх божи, подвизавал се в мо-
литва и пост, щедро раздавал на бедни-
те милостиня, поради което и неговите 
родители, и чуждите хора го наричали 
“светото дете”.

когато станал на 25 години, той бил 

назначен за началник на дружина във 
византийската войска. По това време 
родният му край още не влизал в пре-
делите на българската държава. В една 
война на византийския император Миха-
ил III (865 г.) против агаряните, св. Ми-
хаил Воин бил оставен от изплашените 
гърци сам с неговата дружина. като при-
зовавал името на бога, той успял да про-
гони враговете и заедно с войниците си 
останал невредим. Връщайки се у дома, 
извършил героическото чудо на св. ве-
ликомъченик Георги Победоносец: убил 
огромен змей, който излизал от едно 
езеро, и спасил една девица от участта 
да бъде изядена. но змеят, чиято глава 
отсякъл, го ударил с огромната си опаш-
ка толкова силно, че той паднал и лежал 
известно време в безсъзнание.

скоро подир завръщането си в род-
ното място той починал и Господ го про-
славил с нетленни чудотворни мощи. По 
време на Второто българско царство, 
в самото начало на ХIII век (1206 г.), 
българският цар калоян тържествено 
пренесъл неговите св. мощи в своята 
столица търново и ги положил в патри-
аршеската катедрала “св. Възнесение”. 

след падането на търново под османска 
власт (1393 г.) следите на тези мощи се 
губят. Великият търновски патриарх св. 
Евтимий му съставил житие, което е за-
пазено до наши дни. 

почитта към св. Махаил воин като 
към общобългарски светец

се установила едва след пренасяне-
то на мощите му в търново. Под дата 22 
ноември в състава на стишния пролог е 
включено най-ранното известно до днес 
“Проложно житие на св. Михаил Воин 
българин”, дело на търновски агиогра-
фи от XIII век, което споменава неговия 
български произход.

В оскъдните исторически податки 
се упоменава името на цар Михаил, 
по времето на чието царуване е живял 
светецът. По различните мнения става 
дума за св. княз борис-Михаил, или за 
импeратор Михаил IV Пафлатон. И до-
толкова боголюбив, че според житието 
Михаил Воин бил “пръв сред първите 
по родовитост християнин” и родители-
те му, и другите хора го наричали “све-
тото дете”. 

Църквата почита на 22 ноември св. ап. Филимон. св. Михаил воин, българин
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отговори на кръСтоСловицата 

от БроЙ 225

водоравно:
Остров. Имитатор. "ТУА". Ерген. Роза. Парис. 

"ИАР". Съвет. Колиба. Стока. Хавана. Шиит. Ред. 
Де. Ото /николаус/. ни. Па. Ада. Посейдон. "РР". 
лаокоон. "ТА". Авиаторка. "КТМ". Ог /Гюстав/. 
Аврен. Арени. Кавала. Ра. Арет. леко /Петер/. 
лехи. Гид. нокаут. ТнТМ. Аниране. Ора. Юг. "Ил". 
Аба. Сик /Кулдар/. Аоки /Девън/. Ам. Ухо. "Ка". 
ВВС. Ромео /"Ромео и Жулиета"/. Пор. Риали. По. 
МТИ. Поема. Терпентин. Шкембеджийници.

отвЕСно:
Естакада. Воали. Гаврош. Турове. Ригведа. 

Осиек. Браила. Ара. Ак. нЕК. Аме. Синод. Тало-
ни. Ислам /Тануи/. Две. Баталова /Росица/. Ори 
/"Граф Ори"/. Риа /Крис/. АРР. Скалар. "Те". Дига. 
Покер. "Ан". Мопед. Мерси. Окана /луис/. Уеа /
Жорж/. Морж. чин. Тиксо. л-т. Буе /Ами/. Пи. 
СОТ. ЕОКА. Дахомей. Карък. Айнтрахт. "Тнн". 
Товар. "Меринос". Пити. нозе. Енот. не. Трико. 
Иц. Рат. Динамит. Макарони.
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България влезе в историята 
на шахмата. националният ни 
отбор за жени стана европей-
ски шампион. Това е първо 
класиране за България в топ 3 в 
над половинвековната история 
на отборната надпревара - как-
то при мъжете (от 1957 г.), така 
и при жените (от 1992 г.). до-
сегашното върхово класиране 
беше 4-то място в Гьотеборг 
2005 г. също при дамите.

в Будва антоанета сте-
фанова, нургюл салимова, 
виктория радева, Гергана 
Пейчева и Белослава Кръсте-
ва събраха 16 т. след 7 побе-
ди, 2 равенства и нито една 
загуба. Така изпревариха с 1 
т. азербайджан.

в последния IX кръг бъл-
гарките сломиха поставения 
под №1 в схемата и вицешам-
пион от последната шахматна 
олимпиада Грузия с 2,5:1,5 т.

с героичен принос беше 
Пейчева, която спечели пар-
тията си на трета дъска с 
белите фигури срещу Лела 
джавахишвили след изтоща-
ваща битка, продължила 83 
хода и над 5 часа.

Победа извоюва и стефа-
нова на първа дъска с белите 
срещу Бела Хотенашвили. на 
втора салимова направи реми 
с черните срещу нино Баци-
ашвили. Кръстева отстъпи с 
черните пред саломе мелия. 
Последната партия беше на 

Пейчева. Тя осигури титлата 
от позиция, в която бе близо 
до загубата, но съумя да обър-
не в своя полза.

“имах късмет. от дебюта 
не получих точно това, което 
исках. минах през може би 
загубена позиция. накрая къс-
метът бе на наша страна”, каза 
20-годишната Пейчева.

нургюл салимова получи 
златен медал и диплома за най-
добра втора дъска на турнира. 
20-годишната българка игра 
във всички партии и събра 6,5 
т., като не допусна загуба. По-
рано през годината нашето 
момиче стана вицешампионка 
на световната купа в Баку.

“отборният медал е с те-

жест. радваме се, че успяхме с 
този млад и талантлив отбор”, 
заяви салимова.

“стигнахме върха без дър-
жавно финансиране, а само 
благодарение на частни спон-
сори. Благодаря на хората, кои-
то ни подкрепиха”, каза стефа-
нова. Тя е световна шампионка 
от елиста, русия 2004.

Постижението е изуми-
телно, защото в България има 
седем федерации. в началото 
на октомври най-новото сдру-
жение - “Българска спорт-
на федерация по шахмат” 
(БсФШ) с президент милен 
василев, получи покана от 
европейския шахматен съюз 
(ECU) да участва в Будва. У 
нас лиценз от ммс има Бъл-
гарска федерация по шахмат 
2022 (БФШ 2022) с президент 
васил антонов. Тя обаче не е 
призната от ECU и от между-
народната (FIDE).

“Горди сме със златното 
ни поколение, създавано годи-
ни наред. Подадената от БФШ 
2022 ръка спомогна за този 
грандиозен успех. вярваме, че 
това е посоката и за бъдещите 
ни победи. Призивът ни към 
всички е да работим съвмест-
но, за да се множат титлите в 
прослава на България”, обяви-
ха от Ус на БФШ 2022.

Гриша Ганчев разкри, че ЦсКа е 
осигурен финансово. Шефът на “чер-
вените” призова критиците му да бъ-
дат спокойни, защото процесите на 
“армията” са канализирани.  

“Ще има пари за ЦсКа. да ги 
успокоим. винаги се намира ня-
кой балък да плати. откакто съм в 
ЦсКа, инджов даде доста средства. 
сега дани (Ганчев) е намерил нов съ-
дружник. младо момче като него. Те 
дават много пари и всичко е в ред. 

в америка най-голямата чест 
е да кажеш от кое село си. а моето 
село (микре) го разнасят всеки ден. 
и му правят реклама”, обяви Ганчев 
за подкаста “Код спорт”.

Бизнесменът е осигурил средства 
и за новия стадион, а сас прекра-
ти делото срещу изграждането му. 
Жалбата беше подадена от николай 
веселинов - бивш заместник-кмет на 
район “Красно село”. Така пречки за 
строежа вече няма.

станимир стоилов ще продължи треньорската си кариера в Турция. Бъл-
гаринът поема Гьозтепе. Клубът от измир, където има голяма българска общ-
ност, се състезава във втора дивизия на местния шампионат.

Гьозтепе е собственост на сръбския милиардер драган Шолак, който мина-
лата зима опита да купи Левски, воден тогава от стоилов. По това време Шолак 
имаше разговори именно с мъри за бъдещите планове на софийския клуб. 

в Турция българският спец ще замени радомир Кокович, който бе увол-
нен в понеделник заради неубедителния старт на сезона (6 победи, 2 равен-
ства, 4 загуби и 6-о място във временното класиране). Целта на тима е бързо 
завръщане в елита, откъдето изпадна през 2022 г. 

стоилов до момента не е водил отбор в Турция, но е играл във Фенер-
бахче - от 1992 до 1993 г. след като напусна Левски в началото на април, 
мъри имаше предложения от арис (Гър) и аПоеЛ (Кип), но не се стигна 
до споразумение.

Христо Крушарски пак ще се кандидатира 
за председател на БФс. ексцентричният съсоб-
ственик на Локо Пд вече работи по програма за 
управление на футбола. на предишните избори 
бизнесменът обяви шефски амбиции, но се от-
каза, а впоследствие Боби михайлов победи с 
няколко гласа димитър Бербатов.

“За разлика от Бербатовците, имам идеи и 
концепция. Той обича да говори, но нищо не каз-
ва. не е въпросът в казването, а в действието. Ще 
насоча силите си към аматьорските клубове. Там 
е разковничето. Те имат нужда от подкрепа.

Футболът е едно предприятие. Трябва да 
умееш да ръководиш процеса в него. няма да 
взимам никаква заплата. не искам да ставам 
президент на БФс, за да печеля пари”, каза 66-
годишният Крушарски пред “Блиц”.

Снимка БТа

Николо Дзаниоло (на земята) 
се бори за топката с голямата 
звезда на Украйна Михайло Мудрик 
за 0:0 на Италия в последния кръг 
на квалификациите. Срещата 
се игра на “Бай Арена” в Леверкузен. 
Точката инфарктно класира 
“адзурите” за Евро 2024, където 
те ще защитават титлата

ФУТБоЛ
Купа на България
по ДИЕМА СпорТ
13.30 Балкан - Лудогорец
18.00 Дунав - Левски

по Диема спорт 3
ТЕНИС
Купа “Дейвис”
17.00 Чехия - Австралия

по маКс спорт 1
ВоЛЕйБоЛ
21.00 пиаченца - Халкбанк

по маКс спорт 2
20.00 Люнебург - Будьовица

по маКс спорт 3
21.30 Лубе Чивитанова - 
Аркада Галац

по евроспорт 1
КърЛИНГ
Еп в Шотландия
11.00 Шотландия - 
Нидерландия (мъже)
21.00 Нидерландия - 
Германия (мъже)

Гледайте

Резултати

Група C
рСМ - англия 1:1 1:0 Барди (41) 

1:1 Кейн (59); украйна - Италия 0:0.
1. аНГЛИЯ 20 т. 2. ИТаЛИЯ 14 3. 

Украйна 14 4. рсм 8 5. малта 0.
Група Е
Чехия - Молдова 3:0 1:0 доудера 

(14) 2:0 Хори (72) 3:0 соучек (90); ал-
бания - Фарьорски острови 0:0.

1. аЛБаНИЯ 15 2. ЧЕХИЯ 15 3. 
Полша 11 4. молдова 10 5. Фарьорски 
острови 2.

Група H
Северна Ирландия - Дания 2:0 1:0 

Прайс (60) 2:0 Чарлс (81); Словения - 
Казахстан 2:1 1:0 Шешко (41-д) 1:1 
оразов (48) 2:1 вербич (86); Сан Ма-
рино - Финландия 1:2 0:2 соири (50 и 
58) 1:2 Берарди (90+7).

1. ДаНИЯ 22 2. СЛОВЕНИЯ 22 
3. Казахстан 18 4. Финландия 18 5. се-
верна ирландия 9 6. сан марино 0.

Еврозлато за 
шахматистките

Златните момичета на България позират с медалите и с отборната купа

България влезе в историята на спорта, 
нургюл Салимова с индивидуално отличие

Гриша Ганчев: Пари за ЦСКА има

Мъри Стоилов отиде 
треньор в Турция

И Крушарски иска 
да е шеф на БФС


